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דבר יו״ר ארגון יד לבנים

אחיי ואחיותיי למשפחת השכול,
אלה הימים המורכבים בשנה; הימים של חג הפסח ואחריו ימי הזיכרון. עבורנו, 
כל יום בשנה הוא יום זיכרון. הכאב הוא חלק בלתי נפרד מחיינו. עדיין, לצד 

האבל הנורא והכאב הגדול, אנו קמים בוקר-בוקר, מתאמצים ובוחרים בחיים.
בחודשים האחרונים ארגון יד לבנים הוציא מיזמים וערך פעילויות רבות 
למשפחות השכולות. אנו עושים את המיטב כדי להעלות חיוך, לחזק, לעודד 
וליצור סביבה שבה תוכלו לשתף, לחלוק, לכאוב יחד, אבל גם לצחוק ולבלות יחד.
כמו בכל שנה, גם השנה הוצאנו את הנופש השנתי לאילת. הרמטכ"ל החדש, 
הרצי הלוי, כיבד אותנו בנוכחותו. תוכלו לקרוא על כך במגזין. שיתוף הפעולה 
עם הקרן הקיימת לישראל ממשיך לקרום עור וגידים והוא מניב את פרויקט 
"מסע ישראלי אישי", סיורים עם מדריכי קק"ל, ועוד היד נטויה. ביום האישה 
קיימנו אירוע ייחודי; תצוגת אופנה של אימהות ואחיות שכולות שעליה תוכלו 
לקרוא במגזין. רק לאחרונה קיימנו אירוע חלוקת מלגות ושי נישואין, ובימים 
אלה אנו עמלים לקראת האירוע הממלכתי הגדול לציון 75 שנים לארגון יד 

לבנים שיתקיים בדצמבר.  
הארגון ממשיך לפעול למען רווחתם של בני משפחת השכול. מעתה יש סבסוד 

כפתורי מצוקה לאחים שכולים מעל גיל שבעים.  
אחרי מחשבה עמוקה צירפנו גם את האלמנות והיתומים כחברים בארגון, 

לפעילויות תרבות ופנאי. משפחת השכול היא אחת, ואני מברך על המהלך.
תודה לצוות העובדים המסור של יד לבנים, שפועל באהבה ומתוך תחושת 
שליחות למען כולנו,  וברכות לזיו אביגל, סמנכ"ל סניפים ארצי שהצטרף לארגון, 
ולנחום קדמיאל, היו"ר החדש של סניף יד לבנים תל אביב. אין לי ספק ששניהם 
יחד, כל אחד בתחומו, ימשיכו לקדם את פעילויות הארגון לטובת המשפחות. 

בגיליון הנוכחי של "בלב אחד" אנו מביאים לכם ריאיון עם שר הביטחון, 
יואב גלנט, ידיד יקר של משפחת השכול. 21 שנה אחרי מבצע חומת מגן אסר 
סוף סוף בית המשפט העליון על הקרנת הסרט "ג׳נין ג'נין" בישראל. חזרנו אל 
גאולה בוסידן, אימו של רב סמל עמית בוסידן ז"ל, שנפל בג'נין, ואל יהונתן 
ואן קספל, לוחם בקרב. החזן הצבאי הראשי, שי אברמסון, יוצא במופע חדש 
ומבטיח שביום שבו לא יתרגש ולא יחוש את גודל האחריות לפני אמירת "אל 
מלא רחמים", יעזוב את תפקידו. כמו תמיד, תוכלו ליהנות מהמדורים הקבועים 

"לטיול יצאנו" ו"המתכון שנשאר".
המגזין יורד לדפוס בימים מורכבים לעם ישראל ולחברה הישראלית. אני נושא 
תפילה שעד יום הזיכרון ישכילו מנהיגינו, מכל הצדדים, למצוא דרך להשכין 
בינינו שלום. הבנות והבנים שלנו, מכל הדעות והעדות, לחמו יחד ונפלו יחד 
למען תקומת המדינה וקיומה. לכבודם ולזכרם אנחנו חייבים ללמוד לחיות יחד.

בברכת פסח כשר ושמח, 
שלכם,      

אלי בן שם       

ביטאון ההורים, האחים והאחיות השכולים של ארגון יד לבנים
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"כוחנו באחדותנו; כעם, 
ובעיקר כצבא העם – 
צבא ההגנה לישראל"

שר הביטחון יואב גלנט לא שוכח את המפקדים, הפקודים והחברים שאיבד לאורך עשרות 
שנות שירות צבאי. בריאיון אישי למגזין "בלב אחד" הוא מספר על הקשר המיוחד שלו עם 
משפחת השכול, בחירתו בקריירה צבאית, היכולת לקבל החלטות שעלולות לעלות גם 
בחיי אדם, מבצע "שירת הצפצפה" ונפילת חברו הטוב סא"ל יוסי קורקין ז"ל, האתגרים 
הביטחוניים של ישראל והיחסים שלו עם אנשי מערכת הביטחון, ואומר, "אני משתדל להיות 
מרוחק יחסית, כמה שאני יכול, מהנושא הפוליטי. למרות שאני איש פוליטי. אני מצפה 
שבמערכת הביטחון כולה ידעו שאני מייצג את כל הציבור. בנושאים האלה, של ביטחון, אין 

ימין ושמאל. צריכה להיות רוח אחת" 

השר גלנט בטקס סיום קורס חובלים
צילום: אריאל חרמוני, משרד הביטחון
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"האבל והשכול מחדדים את העניין".
כחלק  לבצע,  התעקש  הזה  הריאיון  את  גם 
מהמחויבות שהוא חש למשפחת השכול. הוא לא 
מרבה להתראיין, אבל לפנייה של ארגון יד לבנים 
נענה מייד. למרות שינויים תכופים בלוח הזמנים 
שלו, בכפוף למצב הביטחוני 
במדינה, התפנה בשעת לילה 
לשיחה. "לאורך כל החיים שלי 
ניסיתי לחבק את המשפחות 
השכולות, גם בשביל החברים 

שלי וגם עבורן", אמר.
נכנס  האחרון  בדצמבר 
לתפקיד שר הביטחון. "הדבר 
הראשון שחושבים עליו, עם 
הכניסה לתפקיד, הוא גודל האחריות", הוא מגלה. 
"זה דומה לכניסה לתפקיד אלוף פיקוד דרום, או 

מפקד שייטת, רק קנה המידה אחר. 
"יש המון דברים עם רמת חשיבות עליונה שנמצאים 
באחריות שר הביטחון", הוא אומר. "זה קשור לא רק 
למבצעים. גם, למשל, ליחסים עם מדינות, שחלקן 
ידידות וחלקן אויבות. מעל הכול נמצא הנושא של 

בערב יום הזיכרון, כבר עשרות שנים, יוצא שר 
הביטחון, יואב גלנט, למסע בארץ. הוא נודד בין 
בתי חבריו ופקודיו שאינם, מקצה הארץ עד קצה. 
פוקד את בתי המשפחות השכולות. "חלק היו חיילים 
שלי, חלק היו מפקדים שלי, חלק היו חברים", הוא 

אומר. "אני מוצא את עצמי 
זוכר בגעגוע את מי שהם היו 
יכלו  מה שהם  את  ומדמיין 
לוחמים  כולם  היום.  להיות 

אמיצים, שנפלו בקרב".
משא כבד.

"זה משא כבד, אבל אם אין 
לך את זה, אז אין לך את הזכות 

לשלוח אנשים למשימות. 
"בסוף", אומר גלנט, "היכולת המוסרית שלך 
להחליט החלטות קשות, לא רק כשר הביטחון, גם 
כאלוף פיקוד, היא היכולת שלך, אחרי שאתה כבר 
מפסיק להסתכן באופן אישי, לקבוע שמשימה היא 
ראויה, וראוי בשביל לבצע אותה לסכן חיי אנשים. 
ובשביל זה צריך לדעת מה המחיר, ומה אנשים 

עלולים לשלם. 

"היכולת המוסרית שלך להחליט 
החלטות קשות היא היכולת שלך 
לקבוע שמשימה היא ראויה, וראוי 

בשביל לבצע אותה לסכן חיי אנשים. 
ובשביל זה צריך לדעת מה המחיר. 
האבל והשכול מחדדים את העניין"

עם הרמטכ"ל, הרצי הלוי.
"אנשים טובים שחדורים בתחושת שליחות"

צילום: אריאל חרמוני, משרד הביטחון
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"צריכים אנשים טובים בצבא"
הוא נולד בשכונת גבעת עלייה ביפו. אימו, פרומה, 
שורדת שואה מפולין. עלתה לארץ באקסודוס, גורשה 
לגרמניה על ידי הבריטים וחזרה לארץ אחרי הקמת 
המדינה. אביו, מיכאל, היה פרטיזן. הוא עלה לארץ 
ושירת בשועלי שמשון. שר הביטחון נקרא על שם 
"מבצע יואב", שאביו לקח בו חלק. כשהיה בן קצת 

פחות משבע-עשרה נפטר האב. 
35 שנה שירת בצה"ל. 
על הבחירה שלו להקדיש 
את חייו לביטחון המדינה 
היה  ש"זה  אומר  הוא 
כשהגעתי  בשלבים. 
לבקו"ם שאלו אותי מה 
אני רוצה לעשות. אלה היו 
ימים אחרים. כשהתגייסת 
לא ידעת לאן אתה הולך. 
אמרתי, 'מה הכי קשה?' 
כזה,  דבר  ש'יש  אמרו 
שייטת'. אמרתי 'אוקיי'. 

"הושפעתי יותר מהכול 
מהספר של דבורה עומר, 
אבל  קדימה',  'צוללים 
כמה  שהיו  מחברים  גם 
שנים מעליי בצופים ולא 
'אני  החלטתי,  הצליחו. 

יכול לעשות את זה".
שנות  חמש  כעבור 
השתחרר  צבאי  שירות 
לטייל  ויצא  לשנתיים 
בעולם. שב לארץ ותכנן ללמוד בטכניון, אבל חזר 
בסופו של דבר לצבא. "מי שהחזיר אותי לשירות יותר 
מכל אדם אחר זה ידידיה )דידי( יערי )אלוף ידידיה 
יערי, לימים מפקד חיל הים – ח.ק.(", הוא אומר. 
"דידי תפס אותי לשתי שיחות במנזה באוניברסיטת 
חיפה. אמר לי, 'בוא נדבר'. ישבנו, שתינו קפה, אני 
הייתי בן עשרים וארבע, לקראת עשרים וחמש. אחרי 
שתי שיחות עם דידי הוא אמר, 'הסיכום הוא שאתה 
חוזר למסלול והולך לשייטת, ואם אתה לא רוצה 
לחזור לשייטת, אני אקח אותך לשיחה הבאה ב'יד 

חיי אדם. האחריות לחיי אדם והאחריות לאזרחי 
המדינה".

אמרת פעם שאין דרך שלוחמים ילכו אחריך 
בשדה הקרב, בלי שהם יודעים שהם מאמינים 
בך. איך זה עובד היום, כשאתה כבר שר ביטחון? 
מדי  לוחמים  פוגש  אינו  אומנם  ביטחון  "שר 
יום, אבל גם מפקד אוגדה לא פוגש אותם באופן 
יום-יומי. בסוף אתה משפיע בתפקידים בכירים 

דרך כמה מדיומים. אחד 
זו חבורת הפיקוד  מהם 
שלידך. כשהייתי מפקד 
אוגדה אלה היו המח"טים, 
הרמטכ"ל,  אלה  והיום 
ראש המוסד, ראש השב"כ, 
מנכ"ל משרד הביטחון, 
פורום מטכ"ל. האנשים 
מפקדים  שהם  האלה, 
מוצלחים, צריכים לדעת 
מה  מהם  מבקש  שאתה 
מעצמך.  מבקש  שאתה 
הם צריכים לדעת שאתה 
נלחם על אותם עקרונות 
כמוהם, ואתה מאמין בהם 

ומכבד אותם. 
"אני יכול להגיד שזה 
קל, כי הם אנשים טובים, 
בתחושת  ם  רי שחדו
שליחות. מעבר לזה, יש 
מסר כללי; אני, למשל, 
מרוחק  להיות  משתדל 

יחסית, כמה שאני יכול, מהנושא הפוליטי. למרות 
שאני איש פוליטי. אני מצפה שבמערכת הביטחון 
כולה ידעו שאני מייצג את כל הציבור. בנושאים 
האלה, של ביטחון, אין ימין ושמאל. צריכה להיות 

רוח אחת. 
"זה לא שאני לא עוסק פה ושם בפוליטיקה, 
אבל 99 אחוזים מהזמן, חוץ ממשפחה, מוקדשים 
לנושא הביטחוני. אני מנסה ליצור תחושה והבנה 
של הפיקוד ושל החיילים שאני באמת מייצג אותם. 

את כולם".

"מי שהחזיר אותי לשירות יותר מכל אדם 
אחר זה ידידיה )דידי( יערי. הוא אמר, 

'הסיכום הוא שאתה חוזר למסלול והולך 
לשייטת, ואם אתה לא רוצה לחזור לשייטת, 
אני אקח אותך לשיחה הבאה ב'יד ושם' תבין 

את המחירים. צריך אנשים טובים בצבא'"

השר גלנט בלשכתו. "הדבר הראשון שחושבים עליו הוא גודל 
האחריות". צילום: אלעד מלכה
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של סא"ל יוסי קורקין, מפקד פלגת הלוחמים בשייטת, 
שנהרג במבצע "שירת הצפצפה" בספטמבר 97', 
לפני עשרים ושש שנה, ומי שהיה חברו הטוב של 
גלנט. יחד עם קורקין נהרגו במבצע עוד אחד-עשר 
לוחמים. "יוסי קורקין ואני הלכנו דרך במשך עשור 
אחד, אבל מאוד אינטנסיבי", הוא מספר. "מאז שהוא 
המקובלת  בשפה  היה, 
בציבור, מ"מ, ואני מג"ד. 
בשייטת זה 'מפלג' ו'מפקד 
עליתי  זה  אחרי  צוות'. 
בדרגות עד מפקד שייטת 
פלגת  מפקד  היה  והוא 
ההכשרות. כשהוא נהרג 
פלוגת  מפקד  היה  הוא 
לוחמים. אני כבר לא הייתי 
בשייטת באותה תקופה. 
הייתי מפקד אוגדת עזה.

"יוסי קורקין היה קודם 
כול אדם מיוחד במינו, בכל היבט", הוא מפרט. "הוא 
היה ספורטאי מצטיין, איש עם שקט ונועזות שקשה 
לתאר. כשהוא וחברו הטוב, ארז צוקרמן )תא"ל ארז 
צוקרמן – ח.ק(, שלימים גם היה מפקד השייטת, 
השתחררו ונסעו לטייל, זה היה לפני עידן הוואטסאפ 
והפלאפונים, אני ישבתי במכמורת אצל שרה ואריק, 
ההורים של יוסי קורקין ז"ל, וחיכיתי שיוסי יתקשר, 

לשכנע אותו שיחזור לצבא. והוא חזר לצבא. 
"בגלל זה", הוא אומר, "יש לי אחריות כפולה 
ומכופלת. כי אני החזרתי אותו לצבא. סייעתי בחזרתו. 
ההחלטה הייתה שלו. הייתי איתו לאורך שנים 
במבצעים, בפעילויות, בנסיעות לחו"ל, באימונים. 
הערכתי אותו ואהבתי אותו והחשבתי אותו למפקד 
מחונן. כשסיימתי את תפקידי בשייטת והלכתי להיות 
מפקד אוגדת עזה, כבר סוכם, על ידי מפקד חיל הים, 
שיוסי יהיה מפלג לוחמים הבא. וחצי שנה אחרי 

שעזבתי, הוא נהרג ב'שירת הצפצפה'".

זוכר את כל השמות והפנים
מבצע "שירת הצפצפה", שידוע גם בכינוי "אסון 
השייטת", אירע בלבנון בלילה שבין 4 ל-5 בספטמבר 
נהרגו אחד-עשר מלוחמי  97'. במהלך המבצע 

ושם'. תבין את המחירים. צריכים אנשים טובים 
בצבא'. וחזרתי לשירות. וזהו".

גלנט השתתף במבצעים חשאיים רבים. חלקם 
חסויים עד היום. כשקיבל דרגת סא"ל מהרמטכ"ל 
וממפקד חיל הים, הוא אומר, כבר ידע שהוא נשאר 
בצה"ל. "עבורי, זה תמיד היה משהו הכי חשוב בעולם, 

ביטחון מדינת ישראל", 
קשור  "זה  מודה.  הוא 
לאבא  מהבית.  לחינוך 
שלי, שהיה פרטיזן והגיע 
בגיל 17 להילחם בקרבות 
המצרים,  נגד  הבלימה 
'משטרת  הלום',  'עד 
עיראק סוידאן', כשהוא 
לבד פה. הוריו הגיעו רק 
אחרי שהוקמה המדינה. 
שלי,  לאימא  קשור  זה 
ציונות?  שואה.  שורדת 

אצלנו בבית לא היה צריך לדבר על ציונות. זה היה 
מובן מאליו".

גם שמחות, לא רק שכול
יש לו קשר הדוק למשפחת השכול. זה קשר שנמשך 
שנים ארוכות. "אני חווה פעם ראשונה הבנה של מה 
זה שכול כשבדצמבר 78' אני לוחם צעיר, והמפקד 
שלי בקורס הלוחם, סרן עודד אליאס, נהרג", הוא 
אומר. "אני פוגש את המשפחה שלו ומאז אנחנו 

בקשר.
"אין כאב גדול מזה של הורה שכול", אומר 
גלנט. "אני משתדל להיות עם המשפחות לא רק 
בימי הזיכרון, גם ביום השנה לנפילת הבנים. עד 

כמה שאני מצליח.
"במשך השנים אני רואה את ההורים מתבגרים, 
את האחים מתחתנים, את הילדים לפעמים, אם היו. 
יש שכבר התחתנו. אני מלווה אותם ואני שמח שיש 

גם שמחות. לא רק שכול. זה מאוד מעודד".

אחריות כפולה ומכופלת
ביולי האחרון פרסם השר גלנט בטוויטר דברים 
שכתב בעקבות פטירתה של שרה קורקין ז"ל, אימו 

"בסוף אתה משפיע בתפקידים בכירים 
דרך כמה מדיומים. אחד מהם זו חבורת 

הפיקוד שלידך. כשהייתי מפקד אוגדה אלה 
היו המח"טים, והיום אלה הרמטכ"ל, ראש 

המוסד, ראש שב"כ, מנכ"ל משרד הביטחון, 
פורום מטכ"ל. האנשים האלה צריכים 
לדעת שאתה מבקש מהם מה שאתה 

מבקש מעצמך. הם צריכים לדעת שאתה 
נלחם על אותם עקרונות כמוהם, ואתה 

מאמין בהם ומכבד אותם"
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לעזור בכל דבר שנדרש
שנה לפני המבצע, באוקטובר 96', לקראת יום 
הזיכרון השנתי ללוחמי השייטת, וזמן קצר לקראת 
סיום תפקידו כמפקדה, כתב גלנט שיר. השיר מספר 
על פעולה מבצעית שהוא וחבריו עשו כמוה פעמים 
בין השאר נכתב  רבות. 
הולחן  שלימים  בשיר, 
אושרת:  קובי  ידי  על 
"פיצוץ, קריאת הסתערות 
/ הטל רימון במהירות / 
הלמות הלב, שאון הקרב / 
האחד מוטל על צד / חברו 
מושיט לו יד / אך מדוע 
לא חזר / אהובנו איתמר?" 
השיר המצמרר כאילו 
חזה את הנולד, גם משום 
במבצע  ההרוגים  שבין 
היה  הצפצפה"  "שירת 
לוחם השייטת רב סמל 

איתמר איליה ז"ל. 
"עם כל שתים-עשרה 
המשפחות הייתי בקשר 
בתחילת הדרך", אומר שר 
הביטחון ביחס למשפחות 
השכולות מהאסון. "לאורך 
ניתק  כמה  עם  השנים, 

הקשר, מסיבותיהן הן".
קורקין  משפחת  עם 
הקשר נשמר. "את שרה 
ואריק ואת עינב ותומר, 
האחים של יוסי, הכרתי 
עוד לפני שנהרג, כי היינו 

חברים", מספר גלנט. "אחרי זה הקשר התהדק". 
יוסי מפעל הנצחה; משט  לזכר  שרה הקימה 
שמתקיים כל שנה בחוף מכמורת. גלנט מקפיד 
להשתתף במפעל הזה. "כל שנה אני חותר בקיאק 
עם כמה חברים מהשייטת משדות-ים למכמורת 
ובחזרה. זה חלק ממסע הצדעה לזכרו של יוסי. חתירה 

של עשרים קילומטר, בשביל הכבוד", הוא אומר.
"אני ראיתי עצמי במובנים רבים, בכל דבר שצריך 

השייטת. הרוג נוסף היה מכוח החילוץ. מדובר באירוע 
הקשה ביותר בתולדות השייטת עד היום. "אני מפקד 
אוגדת עזה", נזכר גלנט איך הודיעו לו על האסון. 
"יום שישי. כבר 5 בספטמבר, אחת או שתיים בלילה. 
אני תורן באוגדה, ומתקשר ארז צוקרמן, לטלפון 

האדום, ואומר לי, 'שמע, 
אני בבור הפיקוד של חיל 
והייתה היתקלות,  הים, 
באזור אנצריה. יש קשר 
רק עם הקשר של הכוח. 
מבינים שיש הרוגים. ואין 
יוסי'. שאלתי  עם  קשר 

שאלות של מפקד. 
"את כל הלוחמים אני 
הכרתי", גלנט ממשיך, 
ה  מ י ש ר ל ס  ח י י מת
והכואבת של  הארוכה 
ההרוגים במבצע. "אלה 
לוחמים  שנים-עשר 
שהיו פקודים שלי עד 
אחדים,  חודשים  לפני 
ובראשם יוסי, שמפקד 
על כל הכוח הזה. את 
כולם הסמכתי. לכולם 
לוחם  כנפי  הענקתי 
מיוסי,  חוץ  בשייטת, 
כקצין.  קיבלתי  שכבר 
ואת הקצינים שהיו שם 
הכרתי ושלחתי לקורס 
קצינים. הכרתי את כל 
הלוחמים, גם את הרופא. 
אני זוכר את כל השמות 

ואת כל הפנים. עם כולם הלכתי במבצעים. זו 
מכה קשה. 

"ארז מספר לי. אני יוצא לשייטת מיידית. העברתי 
אחריות למישהו ועזבתי את האוגדה. כשהגעתי 
לעתלית פגשתי שם כמה מוותיקי השייטת. פגישה 
קשה. הבנתי ישר את עוצמת הפגיעה. נסעתי לרמב"ם 
לפגוש חלק מהפצועים. אחר כך השתתפתי גם 

בתחקירים".

"שנים ארוכות לחמתי, ולצידי לחמו לוחמים 
מכל שדרות העם, אנשי ההתיישבות 

העובדת, בני עיירות הפיתוח. לצערי, ראיתי 
גם נפגעים וחללים רבים – כדורי האויב לא 

 הבחינו בשיוכם או באמונתם. 
זו דרכנו וזה גורלנו"

"אין כאב גדול מזה של הורה שכול". השר גלנט בטקס 
 האזכרה הממלכתי לחללי אסון המסוקים השנה, עם 

 בת שבע, אימו של רס"ן ירמי כהן ז"ל שנפל באסון. 
צילום: אריאל חרמוני, משרד הביטחון
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ואלה הם חיינו בזמן האחרון
בראשית פברואר, בצהרי יום שישי, אירע פיגוע 
רצחני בירושלים. גלנט שהה בדיוק בארצות הברית, 
בברית המילה של נכדו. "נסעתי ליומיים", הוא אומר. 
"אני שומע שיש פיגוע, נוחת ומייד עולה על טיסה. 

הגעתי כבר להערכת המצב במוצאי שבת. וזהו".
איך עושים מעבר חד כל כך?

"איך עושים את המעבר? כמו בשיר 'ואלה הם חיינו 
בזמן האחרון'. זאת התחושה".

לקראת יום הזיכרון לחללי 
מערכות ישראל מבקש שר 
הביטחון להעביר מסר לבני 
המשפחות השכולות. "חשוב 
זוכרים את  שידעו שאנחנו 
הבנים והבנות שנפלו", הוא 
אומר, "ונוצרים אותם בליבנו 

לא רק ביום הזיכרון. 
"זיכרונותיהם מלווים אותי בכל תחנות החיים, 
ברגעים משמעותיים, בצומתי קבלת ההחלטות, בעצב 

ובשמחה.
"אני מבקש", הוא מוסיף, "לשלוח לכל המשפחות 
השכולות חיבוק חם, ולקוות כי לצד הצער והגעגוע 

הם יזכו גם לימים של אושר, נחת ובריאות".
מה אתה מאחל למדינת ישראל ליום הולדתה ה-75? 
"דווקא בימים אלה חיוני שנזכיר לעצמנו שכוחנו 
באחדותנו; כעם, ובעיקר כצבא העם – צבא ההגנה 

לישראל.
"שנים ארוכות לחמתי, ולצידי לחמו לוחמים מכל 
שדרות העם, אנשי ההתיישבות העובדת, בני עיירות 
הפיתוח. לצערי, ראיתי גם נפגעים וחללים רבים – 
כדורי האויב לא הבחינו בשיוכם או באמונתם. זו 

דרכנו וזה גורלנו.
"מי ייתן ונהיה ראויים לזכרם של הנופלים". ■

סיוע של יוסי כשהוא איננו, בעיקר להורים מבוגרים, 
כילד נוסף שמגיע", הוא מפתיע. "ניסיתי לעזור בכל 
דבר שנדרש. הם ידעו שכל בעיה שנתקלו בה, אני 

פה עבורם. אם אני לא אעשה, מי יעשה?"

מלחמות וקרבות במקום טייפון
לגבי האתגרים הביטחוניים שעומדים בפני 
מדינת ישראל אומר גלנט ש"יש מי שמסתכל וחושב 

שיש פה זירות רבות שעובדות 
במקביל; לבנון, סוריה, עזה, 
יהודה ושומרון, איראן. בסוף, 
אבן הראשה של העניין הזה זה 
איראן. האיראנים מפעילים, 
את  גם  ומאמנים  מממנים 
חיזבאללה, גם את חמאס. הם 
'מפמפמים' חלק ניכר מהטרור 
באיו"ש ובמקומות נוספים. 

במקביל להנעה מאסיבית של טרור הם חותרים 
לנשק גרעיני. זה האתגר הגדול.

"לצד זה", הוא מדגיש, "אני מאמין שיש גם סיכויים 
גדולים. אני מאמין שנוכל, אם נפעל נכון, להביא 

להסכמי שלום נוספים. 
"היעד הלאומי העליון בעיניי זה להיות מסוגל 
מצד אחד לדאוג שבכל אירוע בעייתי, מלחמה 
שתקרה, נצא כשידנו על העליונה", הוא מפרט, 
"ומצד שני שגם בתקופות שבין המערכות, ואנחנו 
משתדלים להאריך את התקופות האלה – יהיה 
לאזרחי ישראל טוב. אדם חי נניח במיאמי. הוא 
יודע שכל שנתיים יש לו טייפון. אבל בין לבין 
טוב לו. הוא גם יודע שכשתהיה סערה, יש סיכוי 
גבוה שהוא יסתדר ויצא ממנה בשלום. אותו דבר 
כאן, רק שלנו אין טייפון, אצלנו יש מלחמות 

וקרבות".

"היעד הלאומי העליון בעיניי זה 
להיות מסוגל מצד אחד לדאוג שבכל 

אירוע בעייתי, מלחמה שתקרה, 
נצא כשידנו על העליונה, ומצד שני 
שגם בתקופות שבין המערכות יהיה 

לאזרחי ישראל טוב"
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סרן יעקב אזולאי, סרן דרור בר, סגן אייל יואל, 
רס"ר טירן ארזי, רס"ר אבנר יסקוב, רס"ר יורם לוי, 
רס"ל רונן אלשוחט, רס"ל מנשה חבה, רס"ל שמואל 
דני מייזליש, רס"ל אייל עזורי, רס"ל אייל צימרמן 
ורס"ל עמית בוסידן. בסך הכול נהרגו בג'נין במהלך 

מבצע חומת מגן 23 לוחמי צה"ל. 
חצי שנה אחר כך יצר הבמאי מוחמד בכרי את 
הסרט "ג'נין ג'נין", שהתיימר להיות דוקומנטרי 
והציג את לוחמי צה"ל באופן מעוות ושקרי כמי 

שביצעו פשעי מלחמה.  
בנובמבר האחרון, בתום כמעט עשרים שנה של 
מאבקים, החליט בית המשפט העליון לאסור סופית 
את הקרנת הסרט "ג'נין ג'נין" בישראל. בית המשפט 

עבורי עכשיו הסתיים הקרב בג'נין, עם פסק "
הדין של בית המשפט העליון", אומר יהונתן 
ואן קספל, מלוחמי הקרב בג'נין במבצע חומת 
מגן ואחד הלוחמים שתבעו את מוחמד בכרי, יוצר 
הסרט "ג'נין ג'נין", בבית המשפט. "עשרים ואחת 
שנה הייתי, מבחינת ה'סטייט אוף מיינד' שלי, בתוך 
ג'נין. עכשיו חזרתי. עם פסק הדין הורדתי את הקסדה, 
הורדתי את האפוד, הנחתי את הנשק. הקרב נגמר".
ב-9 באפריל 2002, בעיצומו של מבצע חומת 
מגן, כוח של לוחמי מילואים מגדוד 7020 )נחשון( 
של חטיבה חמש של צה"ל, שפעל במחנה הפליטים 
ג'נין, נתקל במארב מחבלים. החל קרב חילוץ הרואי 
שבמהלכו נהרגו 13 לוחמים; רב סרן עודד גולומב, 

הקרב האחרון על ג'נין

21 שנה אחרי הקרב בג'נין במבצע 
חומת מגן החליט בית המשפט 
שהסרט "ג'נין ג'נין" של הבמאי 
מוחמד בכרי שקרי וכולל "כזבים 
ובדיות על חיילי צה"ל" ואסר אותו 
להקרנה בישראל. גאולה בוסידן, 
אימו של רב סמל עמית בוסידן 
ואן  ויהונתן  ז"ל, שנפל בג'נין, 
קספל, לוחם בקרב, מספרים על 
המלחמה הארוכה בדרך לעשיית 
צדק ומסבירים, "היינו חייבים 
לטהר את שמם של הלוחמים"

גאולה בוסידן עם הגיטרה של בנה, רס"ל עמית בוסידן ז"ל. צילום: אלי דסה
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שעות העבודה לסייע לתלמידים לעלות להסעות, 
ואיך היה להם כמו אח גדול. "אמרתי לו, 'לך, תוציא 
דרכון וסע קצת לטייל כמו כולם'", מספרת גאולה. 
"הוא ענה לי, 'אימא, דרכון אני לא מוציא. יש לנו את 
המדינה הכי יפה בעולם ואין לי מה לחפש במדינות 
אחרות'. זה היה בתקופת האינתיפאדה השנייה. הוא 
גם דאג, 'מה יהיה אם יצטרכו אותי?' והוא לא הוציא 
דרכון, ומעולם לא היה בחו"ל. חוץ מעזה ולבנון".

13 הרוגים לפלוגה אחת
בעקבות רצף פיגועים קטלניים ששיאם הפיגוע 
במלון "פארק" בנתניה בערב ליל הסדר יצא צה"ל 
למבצע חומת מגן. ג'נין נחשבה מוקד טרור מרכזי. 
"מרגע שהתחיל המבצע, עמית חיכה שיגייסו אותו", 
נזכרת גאולה. "כשהתקשרו אליו שמעתי קולות 
שמחה. 'זהו, יוצאים להגן על המדינה'. נתתי לו 
חיבוק הכי ארוך שנתתי לו בחיים. לא יכולתי לנתק 

אותו ממני".

פסק שהסרט מהווה הוצאת דיבה ולשון הרע על 
חיילי צה"ל, וחזר על קביעת בית המשפט המחוזי 
שלפיה מדובר בסרט שקרי שכולל "כזבים ובדיות 

על חיילי צה"ל". 
בוסידן,  גאולה  אומרת  לאור",  יצא  "הצדק 
אימו של רב סמל עמית בוסידן ז"ל, שנפל בקרב, 
מי שהייתה ממובילות המאבק נגד בכרי מטעם 
המשפחות השכולות. "תשע-עשרה שנים נלחמתי", 
היא ממשיכה. "הלכתי לכל הדיונים כמעט בבתי 
המשפט, נפגשתי עם כל הרמטכ"לים. עברנו שישה 

רמטכ"לים וחמישה יועצים משפטיים. 

"לא הייתי צריכה שבית המשפט יוכיח לי שהבן 
שלי הומני", היא מדייקת. "לא בשביל זה נלחמתי 
תשע-עשרה שנה. אבל הייתי חייבת לטהר את 
השם שלו ושל הלוחמים האחרים. עמית היה בן 22 
כשהוא נהרג. זה היה שירות המילואים הראשון שלו. 
כמה שבועות לפני שהוא נפל הוא אמר לנו, 'אני, 
כלוחם קרבי, מוכן לתת את החיים שלי בשביל שיהיה 
במדינה שקט, שאזרחים יוכלו לשבת במסעדות, 
לטייל, להסתובב ולא להתפוצץ'. בסוף הרגו לנו 
אותו פעמיים: גם איבדנו בן וגם הכפישו אותו ואת 

החברים שלו. ועל זה נלחמתי".

אני נשאר פה בארץ
עמית היה הבן הבכור שלה ושל איציק, בעלה. 
הוא גדל במושב מכורה בבקעת הירדן. כשהיה בן 
שמונה עברה המשפחה לבת ים. היה ברוך כישרונות. 
תלמיד וספורטאי מצטיין. צייר וחובב מוזיקה. הייתה 
לו חגורה חומה בקראטה. אחרי שנפל גילו הוריו 
שכתב שירים. אצילי וצנוע, מתארת גאולה. "היה 

בעמית משהו שמגנט אנשים", היא אומרת.
הוא שירת כלוחם בפלוגת החוד בגבעתי. גם כחייל 
הצטיין. השתחרר ונרשם ללימודי משפטים. בין לבין 
עבד כמאבטח בבית ספר לחינוך מיוחד. אחרי שנפל 
החלו להגיע הסיפורים; איך נשאר בבית הספר אחרי 

גאולה בוסידן: "בסוף הרגו לנו אותו 
פעמיים: גם איבדנו בן וגם הכפישו אותו 

ואת החברים שלו. ועל זה נלחמתי"

רס"ל עמית בוסידן ז"ל
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הם זוכרים את ההקרנה הראשונה של הסרט, 
בסינמטק תל אביב. "באתי עם תמונה של עמית", 
מתארת גאולה. "אמרתי לאנשים, 'למה אתם באים? 
לראות את השקר?' אמרו לי, 'גבירתי, הבן שלך נפל. 
לכי תעמדי ליד הבית של אריק שרון. הוא שלח אותו'. 
יצאתי. יש שם במה, מחוץ לסינמטק. עליתי עליה. 
מישהו נתן לי מגפון. ודיברתי. וסיפרתי על הקרב 
ומה היה ועל ההומניות של הלוחמים. ועל עמית". 
יהונתן: "אני עומד ליד אם שכולה, בסינמטק, 
ואני שומע מהקהל שאנחנו נאצים, פושעי מלחמה. 
זה היה הזוי. התביישתי לבוא למשפחות השכולות 
כשיש כאלה שאומרים שביצענו בג'נין טבח ורצח. 
הרי אם זה היה נכון, החברים שלי היו היום בחיים".

חופש הביטוי, לא חופש הביזוי
מכאן ואילך יובאו הדברים בתמצית; בשנת 2002 
הוקרן סרטו של בכרי לראשונה. המועצה לביקורת 
סרטים אסרה על הקרנתו, אבל בג"ץ ביטל את 
ההחלטה. במקביל, חמישה חיילי מילואים, בהם 
יהונתן, הגישו תביעת דיבה נגד בכרי בטענה שיש 
בסרט משום לשון הרע. את המאבק ליוו חלק מההורים 
השכולים, בהנהגת גאולה בוסידן. החמישה הגיעו 

תשעה ימים לחמו חיילי צה"ל בג'נין לחימה 
אינטנסיבית. יומיים לפני שהוכרע המחנה הגיע 
הבוקר השחור של הפלוגה המסייעת. 12 מלוחמי 
הפלוגה ולוחם נוסף, מפלוגת המפקדה, נפלו בקרב. 
"בחדר אחד היו הגופות, ובחדר אחר אנחנו ישבנו", 
משחזר יהונתן. "התחלנו לדבר על מי חסר. זאת 
הייתה רשימה אינסופית. 13 הרוגים לפלוגה אחת זה 
מטורף, לא נתפס. ואז מדברים על השמות, אומרים 

'זה וזה וזה וזה' ועוד אחד ועוד אחד".
גאולה עבדה אז כמורה. איציק השאיר לה הודעה 
במזכירות בית הספר שהיה קרב בג'נין, אבל אמרו 
לו שעמית בסדר. כשחזרה הביתה מהעבודה התחילו 
להגיע טלפונים. כולם דרשו בשלומו של עמית והיא 
אמרה שהוא בטוב. "בשנייה שסגרתי את הטלפון 

הגיעו המודיעים", היא אומרת. "אמרו לי, 'עמית 
השתתף בקרב בג'נין'. 'אמרתי, 'נכון'. לא הבנתי". 
ארבע שעות נחשב עמית נעדר. הוא היה בין 
הלוחמים שגופותיהם נחטפו על ידי מחבלים וחולצו 
על ידי לוחמי השייטת. "זה היה נורא", אומרת גאולה. 
על המצבה שלו חקקו שורות משיר שכתב שלושים 
יום לפני שנפל, "חתיכת גן עדן"; "...לו הייתה לי 
חתיכת גן עדן / חלקה של אדמה וחול / בשביל 

עליה להגן / הייתי עושה את הכול".

התביישתי לבוא למשפחות השכולות
כמה חודשים אחרי הקרב בג'נין יצא הסרט של 
בכרי. אחד ההורים השכולים העביר לגאולה קלטת 
שקיבל עם הסרט. "הדם שלי רתח", היא אומרת על 

מה שהרגישה כשצפתה בסרט. 
יהונתן: "גאולה התקשרה ואמרה לי, 'יש לי פה 
סרט ואתה לא מאמין, איך אתם רוצחים, פושעים. 
אמרתי לה, 'גאולה, הכול שטויות'. לא ישנתי בלילה. 
בבוקר נסעתי לקחת את הקלטת. לקחתי יום חופש. 
ואני יושב ורואה. לאט-לאט הבנתי את העומק והגודל 

של האסון שנופל עלינו".

יהונתן ואן קספל: "אני עומד ליד אם 
שכולה, בסינמטק, ואני שומע מהקהל 

 שאנחנו נאצים, פושעי מלחמה. 
זה היה הזוי"

יהונתן ואן קספל בג'נין, במהלך מבצע חומת מגן, 
ובשירות מילואים היום
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של מדינת ישראל להגן עליהם בתמורה". 
"סוף סוף הרגשנו שיש לנו אימא ואבא", אומרת 

גאולה, על דברי הרמטכ"ל.

לא עוד תיק במשרד הביטחון
עמית ניגן בגיטרה. "לפני חמש שנים החלטתי 
שאני רוצה שהצלילים של עמית ימשיכו להתנגן", 
מגלה גאולה. "לקחתי את הגיטרה שלו, נרשמתי 
לבית ספר לגיטרה ולמדתי אקורדים. השיר הראשון 

שלמדתי לנגן היה שיר שעמית כתב".
ביום שניתן פסק הדין, היא אומרת, דיברה אל עמית. 
"אמרתי לו, 'עשיתי מה שעשיתי בשבילך, בשביל 
החברים שלך, בשביל הלוחמים העתידיים, שידעו 
את האמת'. אמרתי יותר מפעם אחת לרמטכ"לים 
שפגשנו, 'במקום שמפקדים לא עומדים לצד הלוחמים 
ולא מגינים עליהם, אז יש ללוחמים האלה אימהות'", 

היא מסכמת, "'וכשצריך, האימהות הן לביאות'. 
"וזה מה שאני עשיתי". ■

המשפט  בית  עד 
העליון שקבע כי הסרט אכן כולל שקרים, 

אבל אלה לא מיוחסים לחייל מסוים מבין התובעים, 
לכן אין אפשרות חוקית לקבוע שהוציא דיבתם. לפני 
שש שנים, סא"ל במילואים ניסים מגנאג'י, אחד 
הלוחמים שצילום שלו מופיע בסרט לכמה שניות, 
הגיש תביעת דיבה נגד בכרי. בעקבות התביעה אסר 
בית המשפט המחוזי את הקרנת הסרט וחייב את 
יוצרו לפצות את מגנאג'י. בית המשפט העליון קיבל 

כאמור את החלטת המחוזי. 

לאורך השנים פנו הלוחמים ליועץ המשפטי 
לממשלה יהודה וינשטיין שיצטרף אליהם לתביעה 
נגד יוצר הסרט, והוא סירב. אביחי מנדלבליט, שבא 
אחריו, נענה לבקשה. "שלחנו את הילדים שלנו 
להילחם. איפה אתם?" יורה גאולה לחלל האוויר כלפי 
כל מי שהשאירו אותם לנהל את הקרב, לתחושתה 

ולתחושת הלוחמים, לבד.
בקיץ האחרון אמר הרמטכ"ל היוצא אביב כוכבי 
בנאומו בסיום קורס קצינים שהסרט "ג'נין ג'נין" 
"מציג באופן מעוות ושקרי את המציאות ופוגע 
בחיילים שלחמו שם. אסור שחופש הביטוי יאפשר 
את חופש הביזוי ואסור שיפשיט את חיילינו מהגנה. 
שלחנו את החיילים להגן על מדינת ישראל. תורה 

  גאולה בוסידן: "הצדק יצא לאור. 
תשע-עשרה שנים נלחמתי. נפגשתי עם 
כל הרמטכ"לים. עברנו שישה רמטכ"לים 

וחמישה יועצים משפטיים"

עמית בוסידן ז"ל בג'נין, זמן קצר לפני שנהרג, 
והמחברת עם השיר שכתב שלושים יום לפני שיצא 

למבצע שממנו לא שב



בלב אחד - ביטאון ארגון יד לבנים14

מדמוני, רמ"ח פרט משטרה נצ"מ ליאת תשובה, 
סמנכ"ל וראש אגף משפחות, הנצחה ומורשת במשרד 
הביטחון אריה מועלם, סגן ראש האגף וראש היחידה 
להנצחת החייל הרצל שמואל, ראשי יחידות ומנהלי 
מחוזות במשרד הביטחון, ראש מערך הנפגעים בצה"ל 
אל"מ רעות קורן, קצינות הנפגעים, נציגות מהשב"כ 
והמוסד, ראש העיר המארחת אילת, אלי לנקרי, 
מנהל החטיבה לחינוך ולקהילה בקק"ל, שר שלום 
ג'רבי, יו"ר סניף הארגון באילת מיקי ירקוני וכלל 

ראשי הסניפים.  
"ביד לבנים יש לנו אלף מתנדבים. לראות את 
המקום הזה מלא כל פעם מחדש, זה כאילו קיבלנו 
מיליון דולר משכורת", שיתף אלי בן שם בהתרגשות 
את האורחים הרבים. הוא פנה לרמטכ"ל הרצי הלוי 
ואמר לו, "הצבא זה הבית שלנו. אנחנו מבקשים ממך, 
הרמטכ"ל, שתשמור לנו על הבית. משפחות פה מאוד 
מוטרדות. משפחות דתיות, חרדיות, קיבוצניקים, 
מושבניקים, לכולנו כואב מה שקורה במדינה. אנחנו 
חרדים, מתפללים ומבקשים ממך שתשמור לנו על 

הצבא".
"הקשר עם המשפחות השכולות חשוב מאוד 
לצה"ל", אמר הרמטכ"ל למשפחות. "אני גאה שצה"ל 
הוא ייחודי בהרבה דברים, אבל הוא גם ייחודי בקשר 

ם השנה קיים הארגון בפברואר האחרון את ג
הנופש השנתי באילת. הנופשים יצאו בשלושה 
מחזורים בני חמישה ימים למלון "קלאב הוטל 
אילת", מלון הבית של הארגון. בסך הכול השתתפו 
בשלושת המחזורים כ-3,000 חברים. "הדבר המרכזי 
שעמד לנגד עינינו בנופש הוא המשפחות", סיפר יובל 
ליפקין, מנכ"ל הארגון. "שמנו לב לכל פרט וניסינו, 
כמו שאומר אלי בן שם, להקל על הכאב ולו במעט, 

לייצר שמחה ואושר וחיוך. אני חושב שהצלחנו".
במסגרת שיתוף הפעולה של הארגון עם הקרן 
הקיימת לישראל נהנו החברים מסדר ט"ו בשבט 
וטיולים בפארקים של קק"ל. המשפחות טיילו בפטרה 
עם חברת טיולי אקו מדבר, השתתפו בטקס הכנסת 
ספר תורה לזכר חללי מערכות ישראל, נהנו מהופעות 
של אומנים מובילים; רמי קליינשטיין, עינת שרוף, 
יהודה אליאס והמופע "שלושתנו" של חנן יובל, אורי 
הרפז ודורית ראובני, ומהרצאות של ניסים משעל, 

אדוה דדון ודפנה דיליאון. 
אלי בן שם, יו"ר הארגון, המנכ"ל יובל ליפקין 
ועובדי הארגון המסורים ליוו את המשפחות במהלך 
הנופש. כיבדו אותנו בנוכחותם הרמטכ"ל, הרצי הלוי, 
רב גונדר קטי פרי, נציבת שירות בתי הסוהר, סגנית 
ראש אגף משאבי אנוש במשטרה תנ"צ הדס שפירא 

להקל על הכאב, ולו במעטלהקל על הכאב, ולו במעט
3,000 חברי הארגון יצאו לנופש השנתי במלון "קלאב הוטל אילת" ונהנו מטיול בפטרה, 
מטקס הכנסת ספר תורה לזכר חללי צה"ל, מהופעות ומהרצאות. רבים וחשובים כיבדו 
אותנו בנוכחותם, בהם הרמטכ"ל הרצי הלוי. "הצבא זה הבית שלנו", אמר יו"ר הארגון, אלי 

בן שם להלוי, "אנחנו מבקשים ממך, הרמטכ"ל, שתשמור לנו על הבית"

הכנסת ספר תורה לזכר חללי צה"ל במהלך הנופש
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הוא אמר להם, 'אם אתם רוצים להשתטח על קברות 
צדיקים לכו להר הרצל'", סיפר שר שלום וריגש את 
האורחים. "צריך למצוא את המכנה המשותף האדיר 
במקום לפלג", הוסיף. "כי אין לנו עם אחר ואין לנו 

ארץ אחרת".
"אתן, המשפחות השכולות, מהוות בעיניי את 
מה שמאחד ומלכד את החברה הישראלית", אמר 
למשפחות אריה מועלם, סמנכ"ל וראש אגף משפחות, 
הנצחה ומורשת במשרד הביטחון שהשתתף בטקס 
הכנסת ספר התורה להנצחת זכרם של חללי מערכות 
ישראל, תושבי העיר אילת, וברך את אלי בן שם 
"העושה ימים כלילות למען המשפחות השכולות".

תודה לבעל רשת המלונות "קלאב הוטל", משה 
בובליל, למנהל הרשת, נור עאמר, למנהל המלון 
באילת, צביקה אנגלשטיין, ולכל צוות עובדי המלון, 
שבכל שנה מקבלים אותנו בזרועות פתוחות. התודה 
בזכותכם,  גם  הן  חשות  וההערכה שהמשפחות 
בזכות היחס שקיבל כל אורח, הטיפול, הרגישות, 
הנתינה הענקית והמקצועיות של כלל העובדים 
מכל המחלקות במלון. גם השנה נתתם לנו להרגיש 
בבית. החיוך שהעליתם על פני האנשים הוא המדד 

האמיתי להצלחת הנופש. 
תודה גם ליו"ר הארגון, אלי בן שם, למנכ"ל, יובל 
ליפקין, למנהלת הפרויקט טל נתן, שליוותה את 
המשפחות במהלך הנופש ומאחורי הקלעים, ולצוות 
הארגון אשר ליווה את הנופש בשלושת המחזורים. 
מי ייתן ונזכה להמשיך לשמח את המשפחות יחד, 

גם בשנה הבאה. ■

שלו עם המשפחות השכולות. 
"אני, כמי שמפקד על הצבא, ואנחנו, רואים בצה"ל 
צבא העם", הוסיף, "אנחנו לא מקטרים על כלום 
במדינה הנהדרת שלנו ובעם הנפלא שלנו. אנחנו רק 
רוצים להצליח לשמר, שצה"ל ימשיך להיות בבואה 
של כל החברה הישראלית. זה אתגר גדול". הוא 
איחל למשפחות ש"יהיו לנו מפגשים משמעותיים 

של זיכרון וגם מפגשים יפים של שמחה".

"למצוא את המכנה המשותף האדיר"
ראש העיר אילת אמר למשפחות ש"זו זכות גדולה 
לארח אתכם. בזכות יקיריכם כולנו צועדים בכל רגע 
ביממה בטוחים. היכולת שלכם ליהנות ולשמוח היא 

הניצחון של מדינת ישראל".
מנהל החטיבה לחינוך ולקהילה בקק"ל, שר שלום 
ג׳רבי, סיפר על שיתוף הפעולה עם קק"ל. "סבא 
שלי, רב הכותל, הרב גץ, כשבאו אליו תלמידים 
ואמרו, 'אנחנו רוצים להשתטח על קברות צדיקים', 

טיול צפרות באילתמטיילים בפטרה

עם הרמטכ"ל הרצי הלוי. מימין לשמאל: מנכ"ל הארגון 
יובל ליפקין, עוזר יושב ראש הארגון אלי טהר, הרמטכ"ל 
הרצי הלוי, יו"ר ארגון יד לבנים, אלי בן שם, ומנהל רשת 

מלונות "קלאב הוטל", נור עאמר
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שנה ציינו את יום האישה הבינלאומי בארגון ה
יד לבנים באירוע ייחודי; תצוגת אופנה שכל 
הדוגמניות בה אימהות ואחיות שכולות. הערב 
המיוחד התקיים בבית יד לבנים ברעננה, בסימן 

"תעשי כל מה שאת אוהבת".
את הערב הגתה, יזמה והפיקה ענת טריגלו, עובדת 
הארגון, יחד עם מפיקת האופנה גילי סיוון כהן. 
"לא היה קל לגייס את הנשים שצעדו בתצוגה. הן 
חששו", סיפרה ענת. "המסר היה 'לא חשוב איך 
את נראית, חשוב מה את מרגישה'. מגיע לנשים 
במשפחת השכול לעמוד על הבמה לא רק בשכול 

ובעצב, גם בשמחה". 

"כשענת פנתה אליי וביקשה שאופיע בתצוגה 
אמרתי לה, 'עד פה', וסגרתי את הטלפון", שחזרה 
סיגלית בצלאלי, אם שכולה, את התגובה הראשונה 
שלה לרעיון. בתה של סיגלית, סגן הילה בצלאלי, 
נהרגה באסון קריסת גשר התאורה על רחבת המסדרים 
בהר הרצל שעה שהייתה בהכנות לטקס יום העצמאות 
לפני אחת עשרה שנה. "לקח לי שתי דקות להבין 
שהבת שלי למעלה תהיה מאושרת ממני וזה מה 
שאני רוצה לעשות. הילה הייתה סמל להעצמה נשית. 
היא נסעה לארצות הברית בסוף כיתה י"ב לייצג את 
ישראל בוועידת הנשים הבינלאומית. ידעתי שאני 
עושה את זה בשבילה. אז היו לי רגשות מעורבים 

לראשונה לכבוד יום האישה: תצוגת אופנה שכל הדוגמניות בה אימהות ואחיות שכולות. 
מפגן מרגש של עוצמה נשית

תעשי כל מה שאת  אוהבת

אירוע ייחודי. תצוגת אופנה שכל הדוגמניות בה אימהות ואחיות שכולות
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בהתחלה, אבל אני שמחה שהסכמתי. זה אירוע מעצים 
ומקסים. יש פה אינטימיות אדירה של נשים, יחד. 
כולנו עם אותו עצב, כולנו באות מאותו מקום. אני 

חושבת שהילה מסתכלת וגאה".

לצורך האירוע גויסו 12 ספריות, ספרים ומאפרות 
בהובלת מעצבת השיער שמרית ברמלי בוקטוס. 
על ההפקה ובימוי התצוגה הופקדה גילי סיוון כהן. 
450 הנשים בקהל נהנו, נוסף לתצוגה המרגשת, 

גם מהרצאה של אשת העסקים פנינה רוזנבלום, 
מהופעות של הזמרת גאיה שאקי והקומיקאית טלי 
ורד קפלן וממתנות; קרמים, תרומת חברת א.פ.י 
חורי הפצה בבעלות שרה חורי, וסבונים מחברת 
פלומה ים המלח, בבעלות אורי קנולר ורן שגב. את 
הערב הנחתה אילנית אלה מנדורולה. אתי אוחיון 
וקרן פרנסיס דאגו לעוגה עם לוגו הארגון. כמעט כל 
המשתתפים באירוע עשו זאת בהתנדבות מלאה. "זה 
שונה מתצוגות אחרות", גילתה גילי סיוון, מפיקת 
התצוגה. "זה הכי ממלא בעולם. אני מעדיפה כאלה 
תצוגות על פני שבוע האופנה, בגלל שזה מרגש אותי".

ארבע שעות של איפור וסידור שיער
25 הדוגמניות, כולן כאמור אימהות ואחיות 
שכולות, הגיעו לבית יד לבנים ברעננה בשעה ארבע 
אחר הצהריים, כמעט ארבע שעות לפני תחילת 
האירוע, לצורך איפור וסידור שיער, ממש כמו 
דוגמניות אמיתיות לפני תצוגת אופנה. על קולבים 
היו שפע של בגדים שתרמו לתצוגה מיטב המעצבים 

הישראלים, ולכל אחת מהדוגמניות הותאמה תלבושת.
"אמרתי, 'מה שתיתנו לי ללבוש, אני הולכת עם זה. 
שחררתי", סיפרה מרים בראון, אם ואחות שכולה, יו"ר 
סניף יד לבנים גבעתיים ואחת הדוגמניות בתצוגה. 
אחיה של מרים, טוראי פלטיאל )פשקה( קליגר, נהרג 
כשהיה לוחם בצנחנים בקרב מול הסורים בדצמבר 
60'. מרים הייתה אז נערה צעירה. כעבור שנים, 

תעשי כל מה שאת  אוהבת

מרים בראון: "מאז שהבן שלי נהרג, כמעט לא התאפרתי, 
לא שמתי אודם. כולם היו אומרים לי, 'תשימי, תשימי'. 

והיום שמתי. אני בטוחה שזה היה משמח את פלטי. הוא 
היה רוצה לראות אותי ככה" ענת טריגלו: "מגיע לנשים במשפחת 

השכול לעמוד על הבמה לא רק בשכול 
ובעצב, גם בשמחה"
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למחרת האירוע התקיימה האזכרה לבנה. "אני לא 
רוצה אפילו לחשוב איך אני קמה בבוקר. התצוגה 
הזאת קצת מוציאה אותי מהקושי. היא מוכיחה לי 
שהחיים ממשיכים והם יותר חזקים מהכול. אני 
מתלבשת ומתאפרת ומראה אופטימיות ושמחה. 

אפילו שאני יודעת שמחר אני 'בקרשים'".

הכרטיסים אזלו תוך 24 שעות
את הערב כיבדו בנוכחותם יו"ר ארגון יד לבנים, 
אלי בן שם, ראש עיריית רעננה, חיים ברוידא, סמנכ"ל 
אגף משפחות, הנצחה ומורשת במשרד הביטחון, 
אריה מועלם, ראש אמ"ש בשירות בתי הסוהר, גונדר 
פרומית כהן, ראש אגף נפגעים חי"ר אט"ל בצה"ל, 
סא"ל ליאור נוסבוים, עוזר יו"ר ארגון יד לבנים, 
אלי טהר, יו"ר ועדת האחים ואחיות בארגון, פרידה 
שניידרמן, מנכ"ל ארגון יד לבנים, יובל ליפקין, 
מנהלת קשרי חוץ במשרד הביטחון, מירי מנחם, ראש 
אגף וראש היחידה לתגמולים ורווחה כלכלית, ריקי 
מורד, ראש היחידה לשירותים סוציאליים במשרד 
הביטחון, עופרה אנצ'ו, מנהל אגף אסטרטגיה בעיריית 
רעננה, קובי אלנבוגן, יושבות ראש סניפי ארגון 
יד לבנים ברחבי הארץ, קצינות נפגעים, מנהלות 
מחוזות במשרד הביטחון וכמובן אימהות ואחיות 

שכולות. "מי חשב שאימהות שכולות יבואו לכזו 
תצוגת אופנה? אבל הכרטיסים אזלו תוך 24 שעות", 
סיפר אלי בן שם, יו"ר הארגון, והבטיח ש"בשנה 
הבאה נעשה אירוע כפול או אירוע לאלף איש. אני 
רואה כאן הרבה קהל צעיר. בעקבות הצלחת האירוע 

הזה, נעשה אירועים דומים".

כאשר נולד לה ולבעלה בן, ביום הזיכרון לחללי 
צה"ל, בחרו לקרוא לו על שם אחיה, פלטיאל-נח 
)פלטי(. פלטי הופיע מגיל צעיר על במות לצד אביו, 
אלימלך בראון ז"ל, שהיה אחד הקוסמים ואנשי 
הטלפתיה הראשונים והבכירים בארץ. כשהגיע מועד 
גיוסו, התגייס לקורס טיס. רב"ט פלטיאל בראון 
נהרג בתאונת מטוס, בספטמבר 83'. "מאז שהבן 
שלי נהרג, כמעט לא התאפרתי", סיפרה מרים. "לא 
שמתי אודם. כולם היו אומרים לי, 'תשימי, תשימי'. 
והיום שמתי. אני בטוחה שזה היה משמח את פלטי. 

הוא היה רוצה לראות אותי ככה.

"מה לשכול ולזה?" שאלה והשיבה. "אני מאמינה 
שברגע שאתה נותן למישהו שמחה ואור, הוא יכול 
לצאת מהשכול. הפצע תמיד מדמם, אבל אפשר 
להשאיר פצע מדמם ולשמוח, או רק ללכת אחרי 

הפצע".
דבורה לוזון מגבעתיים, עוד אחת מהדוגמניות 
שהופיעו בתצוגה, גם היא אם ואחות שכולה. אחיה של 
דבורה, סמל יוסי עזריה, נפל במלחמת יום הכיפורים 
בקרבות הבלימה ברמת הגולן. בדיוק שלושים שנה 
אחר כך נהרג בנה, סמל עמית לוזון ז"ל, שעה שהיה 
בדרכו לבסיס, בתאונת דרכים. "הבן שלי קבור ליד 
אחי", סיפרה דבורה. "שלושים שנה מפרידות ביניהן, 

ושלושים מטר בין הקברים שלהם בקריית שאול.
דבורה  שיתפה  בחלום",  כמו  מרגישה  "אני 
בתחושות שלה לקראת התצוגה. "זה חג בשבילי". 

דבורה לוזון: "אני מרגישה כמו בחלום, זה חג בשבילי. 
התצוגה הזאת קצת מוציאה אותי מהקושי. היא מוכיחה לי 

שהחיים ממשיכים והם יותר חזקים מהכול"
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שיותר טוב ממנו לא יכול להיות. לחשוב על הארגון, 
איך שהוא היה פעם, ואיך הוא צועד בשביל החיים, 
לראות מעמד הוקרה לאימהות, לאחיות, לנו, הנשים 

החזקות, זה מדהים". 
ראש העיר רעננה, העיר המארחת, חיים ברוידא, 
סיפר איך כאשר היה בארה"ב הבין כמה ייחודי יחסן 
של מדינת ישראל והחברה הישראלית למשפחת 
השכול. "בארץ אין משפחה שלא חוותה קרבה 
לשכול", אמר. בכל הנוגע ליום האישה ציין ברוידא 
ש"אני מאוד מאמין ברוח הנשית. באמצעות הנשים 

יכולנו ליצור עולם יותר טוב".

ראש אגף נפגעים חי"ר אט"ל בצה"ל, סא"ל ליאור 
נוסבוים, נציגת המלאכים והמלאכיות שדואגים 
למשפחות השכולות כל השנה, העידה ש"בערב 
כזה מורגשת עוצמה נשית וקבוצתית נפלאה". ליאור 
הבטיחה שצה"ל ומערך הנפגעים ימשיכו להיות לצד 
המשפחות, בכלל זה האימהות והאחיות השכולות.

גנבו את ההצגה
וקטעי השירה  רוזנבלום  הרצאתה של פנינה 
והבידור היו מרתקים ומהנים, אבל את ההצגה גנבו 
ללא ספק 25 הדוגמניות. הצעידה שלהן על המסלול 
ריגשה את הקהל שהגיב במחיאות כפיים סוערות. 

הערב הסתיים בשירת "התקווה".
תודה מיוחדת למירי מנחם ממשרד הביטחון 
על השותפות והעזרה הרבה לקיום והצלחת הערב. 
ליו"ר סניף יד לבנים רעננה רונית פינסברג, לפנינה 
רוזנבלום, לאורי קנולר ורן שגב מפלומה ים המלח, 
לשרה חורי מא.פ.י חורי הפצה, לאתי אוחיון וקרן 
פרנסיס על העוגה, לחברת מנצ'ס פיצוחים, לגילי 
סיוון כהן והצוות שלה על הבימוי וההפקה, לכל 
הספרים והמאפרות, לזמרת גאיה שאקי והנגנים 
שלה, לקומיקאית טלי ורד קפלן, למנחה אילנית 
אלה מנדורולה, לאחראית על הערב מטעם יד לבנים 
ענת טריגלו ולכל הצוות, טלי מעוז, טל נתן, גלית 

מלמד, יוכי פישר, רות ליקבורניק ולירז אהרונוב.
נתראה ביום האישה בשנה הבאה. ■

אריה מועלם בירך את אלי בן שם על כך שהוא 
"מצעיד את הארגון להיות הארגון החברתי הגדול 
במדינה". מועלם ציין ש"נשים רבות עשו היסטוריה, 
עוד מהתנ"ך. אבל הייתה אישה שעשתה היסטוריה 
אחרת, היא הקימה את הארגון הזה", אמר, מכוון 
לד"ר מרים שפירא ז"ל, מי ששכלה את בנה במלחמת 
העצמאות ויזמה את הקמת יד לבנים לפני שבעים 
וחמש שנה. "היא רצתה להקים ארגון חברתי שמטפל 
בכאב של האימהות. תודה לאישה הזו על החזון 

שהיה לה".
יו"ר ועדת האחים והאחיות, פרידה שניידרמן, 
שגם דגמנה בתצוגה, אמרה בהתרגשות, "זה רגע 

סיגלית בצלאלי: "לקח לי שתי דקות להבין שהבת שלי 
למעלה תהיה מאושרת ממני וזה מה שאני רוצה לעשות. 
כולנו עם אותו עצב, כולנו באות מאותו מקום. אני חושבת 

שהילה מסתכלת וגאה"

אלי בן שם, יו"ר יד לבנים: "בעקבות 
הצלחת האירוע הזה, נעשה אירועים 

דומים"

פרידה שניידרמן, יו"ר ועדת האחים והאחיות השכולים: 
"מעמד הוקרה לאימהות, לאחיות, לנו, הנשים החזקות"
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"הרבה אנשים שואלים אותי, 'אתה אומר כל 
כך הרבה פעמים 'אל מלא רחמים', זה לא עובר 
לידך?' ממש לא. אמרתי פעם משהו שנשמע 
קלישאתי, אבל הוא אמיתי לחלוטין; ביום שאני 
ארגיש שאני אומר 'אל מלא רחמים' וזה עובר 

לידי, אני אניח את המפתחות ואלך הביתה".

"מממש את הייעוד שלי"
אברמסון, 48, נולד וגדל בירושלים. אביו, 
רוני אברמסון, שימש כסולן בית הכנסת הגדול 
הקאמרית  התזמורת  את  וניהל  בירושלים 
הישראלית. שי החל את הקריירה הצבאית שלו 
כעתודאי. הוא היה איש לוגיסטיקה. אחר כך 
עבר לחיל התקשוב. בשנת 2007, במהלך טקס 
פרידה מבני גנץ, אז אלוף, הוזמן לְחַזֵן. בצה"ל 
חיפשו אז חזן ראשי. גבי אשכנזי, הרמטכ"ל 
לנאום  אחריו  עלה  התפעל,  ימים,  באותם 
ועשה לו "מינוי בשידור חי". לפני שש שנים 
השתחרר סא"ל אברמסון משירות קבע, אבל 
הוא ממשיך בתפקיד החזן הראשי כאזרח עובד 
צה"ל. במסגרת תפקידו הוא משתתף באירועים 
ממלכתיים, מלווה את אישי המדינה בטקסים 
ובאירועים ונשלח מטעם המדינה לקהילות 
יהודיות בעולם. הוא מגיע לטקסים שמארגן 
משרד הביטחון, לעצרות למלחמות ישראל 
ולטקסים ממלכתיים. אברמסון גם מופיע בערבי 
התרמה לצה"ל ולמשפחות שכולות ומפקד 

פברואר האחרון נערכה בבית העלמין ב
הצבאי בהר הרצל הלווייתם של האחים 
הלל ויגל יניב, שנרצחו יחד בפיגוע הירי 
בחווארה. שני האחים נטמנו זה לצד זה. שי 
אברמסון, החזן הראשי לצה"ל, אמר תפילת 
"אל מלא רחמים". "פעם ראשונה שאני עומד 
ליד שני קברים פתוחים, אחד ליד השני, שני 
ארונות, אחד אחרי השני", מתאר אברמסון. "זה 
אסון נוראי. וממש לפני שאני עושה 'אל מלא 
רחמים', עולה הזמר יצחק מאיר, שהוא חבר שלי. 
והוא שר, יחד איתם. עם הקהל, בבית העלמין. 
ואז אני עולה למעלה, לתפילה. אני נותן חיבוק 
למשפחה ויצחק מאיר לוחש לי באוזן, 'שי, איך 
אתה יכול להגיד 'אל מלא רחמים' עכשיו?' ואני 
אומר לו 'אחי, אין לי מושג. אני מקווה שבכלל 

יצא לי קול'. 
"אני מספר את זה עכשיו, יש לי צמרמורת. 
והתחלתי 'אל מלא רחמים', והשתנקתי. כמה 

וכמה פעמים.
"אני לא חסין", הוא אומר. "אלה רגעים 
קשים שסוחטים אותי, את כולנו, עד דק. זה 
נוגע בקצוות הכי רגישים. זה מזעזע וזה קשה. 

קשה מאוד".
וכשאתה מסיים את התפילה? 

"אני מסיים, לוקח נשימה עמוקה. מחפש את 
המקום הכי נידח להגיע אליו, פשוט לתפוס איזו 

פינה, לא לדבר עם אף אחד.

שי אברמסון מוכר בתור החזן הראשי לצה"ל. האיש שקולו מזוהה אולי יותר מכול 
עם ימי הזיכרון והטקסים הממלכתיים יוצא עכשיו במופע חדש, "דבש ניגר", עם 
ששי קשת וקובי אריאלי ובניהולו המוזיקלי של אלדד שרים. בריאיון חשוף הוא 
מספר על תחושת השליחות שמלווה אותו, על המשא והאחריות שבתפקיד ועל 
הקשר שלו עם משפחות שכולות ומבטיח, "ביום שאני ארגיש שאני אומר 'אל מלא 

רחמים' וזה עובר לידי, אני אניח את המפתחות ואלך הביתה"

ניפגש גם בשמחות
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קשת. את החיבור הראשוני בין השניים עשה שוקי 
שצוב, שגם מפיק את ההצגה. "ישבתי ליד הפסנתר, 
התחלתי לשיר ולנגן את 'אילו ציפורים', ועשינו 
דואט ביחד. אני מאוד אוהב את ששי, וששי, 

מתברר, גם מאוד אוהב אותי".
הקהל מופתע כשהוא רואה על הבמה את החזן 

הראשי לצה"ל? 
"לא כולם. לשמחתי, ההפתעה היא לטובה. אני 
מחפש תמיד את העומק כשאני שר. אין הנחתום 
מעיד על עיסתו, אבל אני משתדל לשיר ולספר את 
הסיפור שמאחורי השיר. ככה זה גם במופע. והתגובות 
נרגשות. חלק מהמופע אנשים בוכים מהתרגשות, 
חלק צוחקים. המכנה המשותף לכולם הוא שאנשים 
אומרים שהם מרגישים שהם עוברים במופע סוג של 

מסע, כמו בקפסולת זמן".

על להקת הרבנות הצבאית. "זה תפקיד ממלכתי, 
משמעותי, גדול, שדורש היערכות", הוא מעיד על 
היותו החזן הצבאי הראשי. "אני מרגיש שאני מממש 
את הייעוד שלי בעולם הזה. אני מבין איזה משא יש 

לי על הכתפיים, מבין את גודל האחריות".
בימים אלה, בלי קשר לתפקידו הצבאי, אברמסון 
יוצא במופע חדש, "דבש ניגר", עם ששי קשת 
וקובי רפאלי, במסגרת תיאטרון היידישפיל. מסע 
מוזיקלי נוסטלגי, עם שירים אהובים, סיפורים 
וזיכרונות. למרות האכסניה, מדגיש אברמסון, 
ההצגה בעברית ומיועדת לבני כל העדות. "זו 
הצגה שמספרת מאין באנו ולאן אנו הולכים", 
הוא אומר. העיבודים המוזיקליים בניצוחו של 
אלדד שרים. "הייתי אצל ששי ויונה )השחקנית 
יונה אליאן – ח.ק(", הוא מספר, על הקשר לששי 

על הלוויה של האחים הלל ויגל 
יניב ז"ל: "התחלתי 'אל מלא 

רחמים' והשתנקתי, כמה וכמה 
פעמים. אני לא חסין. אלה 

רגעים קשים שסוחטים אותי, 
את כולנו, עד דק. זה נוגע 

בקצוות הכי רגישים. זה מזעזע 
וזה קשה. קשה מאוד"



שי אברמסון: "אני לא חסין". 
צילומים: אלי דסה
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קל, אבל זה ממלא".
אחת הסוגיות שעולות בהקשר של החזן הצבאי 
הראשי היא נוסחים אחרים של תפילות זיכרון, 
שאתה  במקום  בממלכה,  אחרות."אתה  בעדות 
צריך לשרת ציבור מגוון. בתחילת הדרך הוצאתי 
חוברת למשפחות ולחזנים הצבאיים. הכנסתי את 
הטקסטים של כל העדות. חזן שעושה אזכרה שואל 
את המשפחה איזה נוסח היא רוצה. זה חשוב. מצד 
שני, הלחן של 'אל מלא רחמים' מגיע ממדינות 

תפילה ממלכתית
מאז שהוא אזרח עובד צה"ל הוא לא עושה אזכרות 
ולוויות של חיילים אלא במקרים חריגים, כמו זה של 
האחים יניב. "אני לא רוצה לעשות איפה ואיפה", 
הוא מסביר. עדיין, יש לו קשר ייחודי למשפחת 
השכול. "יש כמה משפחות שלצערי, במסגרת תפקידי, 
קברתי את בנם. לא הייתה לי קבורה של חיילת. עם 
המשפחות האלה יש לי קשר אישי. יש מקרים, כמו 
הוריו של רס"ל גיא חסון, שנהיינו ממש משפחה. אני 
פוגש את המשפחות גם בטקסים הממלכתיים ובבר 
מצווה ובת מצווה שעושים לאחים וליתומים, שזה 
נורא מרגש, וגם בנופש של המשפחות השכולות, 
שזו שבת מיוחדת במינה. "אני זוכר שכשנכנסתי 
לתפקיד אמר לי ראש ענף זיהוי וקבורה, 'אנחנו 
לא עובדים עם המתים. אנחנו עובדים עם החיים 
שאחרי המתים'", הוא ממשיך. "אני מאמין בזה. 
אנחנו מחבקים את המשפחות. זה מורכב, זה לא 

על המופע החדש: "חלק 
מהמופע אנשים בוכים 

מהתרגשות, חלק צוחקים. 
המכנה המשותף לכולם הוא 

שאנשים אומרים שהם מרגישים 
שהם עוברים במופע סוג של 

מסע, כמו בקפסולת זמן"

על ההתנדבות במד"א: 
"הגענו לגברת דמנטית. אמרתי, 'מה אני, 

שי הקטן, יכול לעשות כדי לרומם את 
רוחה'. התחלתי לשיר לה. האישה, אורו 

עיניה. היא התעוררה לחיים"



שי אברמסון: "לא רוצה לעשות איפה ואיפה"
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לי תוכן מוזיקלי, תוכן מילולי.
ישראלית של פעם, לאה  מוזיקה  אוהב  "אני 
גולדברג, רחל שפירא. אני אוהב את הזמרים החדשים 

כמו ישי ריבו, שהיה חייל שלי, וחנן בן ארי".
לאחרונה פגש את מרים פרץ, כלת פרס ישראל 
ואימם של אוריאל ואלירז פרץ ז"ל, ונחשף למשפט 
שכתב בנה, סגן אוריאל פרץ, "עם כל מכלול הקוצים 
והצמחים שנכנסו לי לגוף אפשר להקים ערוגה של 

מטר על מטר, אבל אלו לא סתם קוצים, אלו קוצי 
ארץ ישראל". "שאלתי את מרים אם מישהו הלחין 
את זה", מגלה אברמסון. "אמרתי לה, 'אני לוקח 

את זה על עצמי".

שר גם בחופות 
החודש של ימי הזיכרון הוא החודש העמוס ביותר 
בשנה אצל אברמסון. "בצבא יש מושג שנקרא 
תראו"ג", הוא אומר. "כשאומרים על מישהו מבצעי 
שהוא בעומס גדול, אומרים ש'זה התראו"ג שלו', 
התרגיל האוגדתי. זה התראו"ג שלי. הרבה חזנים 
עושים ליל סדר עם המשפחות בחוץ לארץ. אני תמיד 
מסרב. אני אומר לכולם שזה 'השקט שלפני הסערה'. 
"זה לא עומס מאוד גדול", הוא אומר על טקסי 

הזיכרון, "זה פשוט מאוד מתוקשר". 
כשאברמסון נפרד ממשפחה שכולה, הוא אומר 
תמיד 'ניפגש בשמחות'. "יש גמרא שאומרת 'ניפגש 
בשמחות' זה לא מספיק. צריך להגיד 'ניפגש בשמחות 
ובלב שמח'. לשמחתי, זו כבר לא קלישאה. כשאני 
אומר את זה ופתאום אני מגיע לשיר בחופה של 
האחות או האח השכולים, ובבריתות, ובבר מצוות, 
אז 'ניפגש בשמחות' הופך למציאות. ואז שומעים 
אותי עושה לא רק 'אל מלא רחמים'. אני שר להם 

בחופה. זו סגירת מעגל מרגשת". ■

אשכנז. שאלתי יותר מפעם אחת את הרב הצבאי 
הראשי ורבנים אחרים אם נכון להוריד את תפילת 
'אל מלא רחמים' בטקסים שקשורים לעדות אחרות. 
למשל, טקס האזכרה הממלכתי לזכר יהודי אתיופיה 
שנספו בדרך לישראל. הקייסים מתפללים שם בנוסח 
שלהם. למה אני צריך לשיר שם 'אל מלא רחמים'? 
או בטקס לזכר חללי הספינה 'אגוז' שהגיעו ממרוקו? 
אף אחד לא מוכן לשמוע על זה, על להוריד את 'אל 
מלא רחמים'. מבחינם, זו לא התפילה האשכנזית. זו 
התפילה הממלכתית, הישראלית. כולם רוצים את זה". 

אמבולנס לכבודו של שי אברמסון
בשלוש השנים האחרונות אברמסון מתנדב במד"א 
בעיר מגוריו, מודיעין. שני אמבולנסים כבר נתרמו, 
אחד רגיל ואחד ניידת טיפול נמרץ, ״לכבודו של 
החובש שי אברמסון״, בעקבות מחוות מוזיקליות 
שעשה. האמבולנס )"עם המספר 1818, פעמיים חי, 
אני בחרתי", אומר אברמסון( נתרם אחרי שהקדיש 
שיר לחולה קורונה. הסיפור השני מרגש אפילו יותר. 
"באחת המשמרות הגעתי לגברת דמנטית", הוא 
מפרט. "ישבתי איתה מאחורה באמבולנס. אמרתי, 
'מה אני, שי הקטן, יכול לעשות כדי לרומם את 
רוחה'. היא הייתה מרוסיה. לא ידעה עברית. אמרתי, 
'יידיש היא בטח יודעת'. והתחלתי לשיר לה, ביידיש. 
פרמדיק שישב שם קלט שהולך להיות פה אירוע, 
והתחיל לצלם. אני בכלל לא שמתי לב. האישה, 
אורו עיניה. היא התעוררה לחיים, חייכה, ונתנה לי 

יד ונשיקה באוויר. 
"הפרדמיק שלח את זה למד"א, והם העלו את 
זה לרשתות החברתיות. בימים הנוראים, כבר כמה 
שנים, אני מתפלל בקנדה. יש שם זוג שאני מכיר. 
בעקבות הסרטון הם החליטו לתרום ניידת טיפול 
נמרץ, 'אין אונור אוף שי אברמסון'. ניידת כזו עולה 
550–600 אלף שקל. הם שאלו אם אני מוכן לקבל 

את הכבוד. כמובן שאמרתי שכן".

מוזיקה ישראלית
אברמסון עדיין לא הוציא שיר משלו. "זה בוער 
בי", הוא אומר. "שלחו לי הרבה מאוד משוררים 
וכותבים, המון טקסטים. אני נורא בררן ובינתיים 
לא התחברתי כמעט לכלום. השירה היום, אני מבכה 
על זה קצת, המוזיקה, השתנתה מקצה לקצה. חסר 

"יש כמה משפחות שלצערי, במסגרת 
תפקידי, קברתי את בנם. עם המשפחות 

האלה יש לי קשר אישי. יש מקרים 
שנהיינו ממש משפחה. אני פוגש את 
המשפחות גם בבר מצווה ובת מצווה 

 שעושים לאחים וליתומים, 
שזה נורא מרגש"
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 אביב מגיע, פרח בא – 
אלף פריחות ביער ראש העין

צילום: יואב יאיר

האביב הוא סיבה מצוינת לצאת לטייל 
וליהנות מהטבע ומהפריחה שבחוץ. יער 
ראש העין, בצפונה של העיר המתפתחת 
והמתחדשת, נחשב לאחת השמורות 
קיימת  קרן  בארץ.  והיפות  הגדולות 
לישראל החלה לטעת את היער בשנת 
76' והוא משתרע על פני 1,050 דונם. 
ה, מיובלי הירקון, חוצה את היער.      נחל רַבָּ
המדריך שלנו הפעם הוא יואב יאיר. 
סא"ל.  דרגת  עד  בצה"ל  יואב שירת 
כמעט עשרים שנה שהוא מדריך טיולים 
מוסמך, בעל תואר ראשון ושני בלימודי 
ארץ ישראל והיסטוריה של עם ישראל. 
יואב מדריך טיולים בכל חבלי הארץ 
תוך התמחות בתל אביב, הגליל העליון 
והשפלה, ומקיים גם טיולי קולינריה 
בשווקים. הוא מעיד ש"הטבע טבוע 

בנשמתי". 
יער ראש העין הוא אחד היעדים 
המועדפים עליו בעונה זו של השנה. 
מתברר שגם למרכז הארץ יש מה להציע 
כשמדובר בטבע ונופים; טיול אביבי וירוק 
במיוחד, לכל המשפחה, עם אתרים 
ארכיאולוגיים, נקודות תצפית וחניונים 
לפיקניק לצד פריחה אביבית. חשוב 
לדעת שהאתר אטרקטיבי גם בשאר 
עונות השנה. תמיד ירוק שם. האתר 
נמצא על אחד מצירי הנדידה, ובעונת 
הנדידה אפשר לראות בשמי היער להקות 

של עופות דורסים וחסידות. 
חג פרח שמח!
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סיפור דרך. לבאים ברכב, הכניסה הראשית 
ליער היא מצומת הרחובות נחל רבה וקיבוץ גלויות 
בראש העין. ממחלף קסם )כביש 6, כביש 444, כביש 
5( ניסע מזרחה בכביש 5 עד אזור התעשייה "אפק", 
שם נפנה דרומה לרחוב קיבוץ גלויות. נמשיך עד 
צומת הרחובות קיבוץ גלויות ונחל רבה, והנה אנחנו 
בכניסה ליער )אפשר פשוט לשים בווייז "יער ראש 
העין"(. יש כניסות נוספות לבאים ברגל ובאופניים.

יער ראש העין הוא יער קהילתי, יש אומרים שהיער 
הקהילתי הראשון בישראל. מדובר ביער שבו הקהילה 
שותפה בניהול, מהניקיון ועד לנטיעות העצים. היער 
מטופח ביוזמת קרן קיימת לישראל, עיריית ראש 
העין ותושבי העיר. בט"ו בשבט 2006 נחתמה אמנה 
בין שלושת השותפים לשימור היער ונוסחו כללים 
לשיתוף פעולה על פי עקרונות של פיתוח בר קיימא. 
בעקבות חתימת האמנה ניטעו ביער מגוון עצי חורש, 
בהם שיזף, כליל החורש, חרוב, שקד, אלה אטלנטית 
ואורן הצנובר, ושוקם ערוץ נחל רבה. "נאמני יער 
קהילתי", מתנדבים תושבי העיר ראש העין ופעילי 
סביבה, מסייעים בשמירה ובטיפוח המקום. יש ביער 

שבילי הליכה ומסלול ריצת שדה וניווט.   
הכניסה ליער היא ללא תשלום.

נגיע לחניון "בצל האקליפטוס" לזכרו של שלמה 
חיון ז"ל, שכשמו כן הוא, נמצא בצל אקליפטוסים 
תמירים, עם מתקנים ושולחנות. כ-100 מטר משם 
יש חניון נוסף עם מתקני משחקים ושולחנות פיקניק. 
המקום מונגש גם לנכים. אם לא אכלתם ארוחת 
בוקר בבית, יש לכם הזדמנות לעצור ולמלא את 



הבטן לפני שנתחיל לצעוד. 
אם אתם מגיעים בימי חול המועד, בחגים או 
בשבתות, מומלץ להגיע מוקדם. המקום לא גדול 

והוא מתמלא במהירות.
מכאן הדרך חסומה לכלי רכב. יתרון למי שמבקשים 
לטייל בשקט. נעקוף את המחסום ונתחיל לצעוד 
ברגל ולנשום את אוויר היער עד שנראה את השלט 

לשביל פרחי הבר. 
שביל פרחי הבר. מסלול מעגלי של פריחה 
ורוגע מושלמים. מדובר בהליכה קצרה בעלייה מתונה, 
לאורך כקילומטר אחד. השביל משולט ומסומן בסימון 
שבילים אדום. הצעידה בתוך חורשה של עצי אורן 
תמירים שסוככים על הפריחה הנפלאה. אפשר ונעים 
לטייל ביער כל השנה, אבל בשיא עונת הפריחה 
נהנים מפרחים בכל צבעי הקשת; כלניות בצבעי 
אדום-לבן, רקפות שעוטפות כל נקיק וביניהן פורחים 
צבעונים בצבעם האדום הבוהק, עיריות, דבורניות 
ופרחי בר רבים אחרים. בצידי הדרך סלעים שקיבלו 
עם השנים צורות ייחודיות ומעניינות. חלקם הפכו 

צילום: דפנה רודיק

צילום: יואב יאיר
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עם הזמן גם ל"עציצים טבעיים" עבור הפרחים ביער 
)חשוב לדעת שהשביל אינו מונגש לעגלות(.

הליכה במסלול מובילה אותנו לראש גבעה, אל 
המצפור על שם רס"ן אילן מאיר רייז ז"ל. 

מצפור אילן. על שם רס"ן אילן מאיר רייז 
ז"ל, קצין בחיל התקשוב שנפל בעת מילוי תפקידו. 
במצפור שהכשירה קק"ל יש שני ספסלים בצל סככות 
ואנדרטה. ממרפסת התצפית אפשר לראות את כל 
המרחב; גבעות השומרון, כפר קאסם וכביש חוצה 

שומרון.
פתיחה של פק"ל קפה וסלסילת פיקניק הם כמעט 

חובה בנקודה הזו.    
חורבת דייר )ח'ירבת א-דווייר(. למרגלות 
המצפור. שרידי יישוב קהילתי מהתקופה הביזנטית. 
שמו המקורי של היישוב לא ידוע. באתר אפשר 



לראות עדיין שרידי מבנים ובור מים חצוב בסלע, 
שאליו ניגרו המים בחודשי החורף.

נרד חזרה בזהירות לנקודה שממנה יצאנו בהתאם 
לסימון האדום. הירידה במדרגות טבעיות, בין עצי 
אורן ומטפסים יפהפיים ש"מחבקים" את העצים 

ומנצלים אותם כדי "לתפוס גובה".
אפשר לפרוש מחצלת, לנוח וליהנות מהנוף. 
אפשר גם להיכנס לרכב ולהמשיך לעבר עזבת צרטה. 
ואתר  יישוב קדום  חורבות  צַרְטָה.  עִזְבְּת 
ארכיאולוגי בחלקו המערבי של היער. נצא מהכניסה 
הראשית ונמשיך לרחוב נחל רבה. נפנה לשדרות 
הציונות ומשם ימינה, לכיוון היער )"שביל אבן 
העזר" בווייז(. נחנה את הרכב ונלך בהתאם לשילוט 
עד לשביל אבן העזר. השביל משולט שחור. בדרך 
עצים ופרחי בר רבים וגם שרידי מחצבת השזיפים, 
מחצבה גדולה שקירותיה זקופים )נא לא לטפס!(. 
נגיע לשיא הגבעה, שם נמצאים שרידי עזבת 
צרטה. במקום שכנו בזה אחר זה שלושה יישובים 
ישראליים, החל מהמאה ה-12 וה-13 לפני הספירה. 
חלק מהחוקרים מזהים את המקום עם אתר אבן 
העזר המקראי, שבו נערכו שני קרבות חשובים עם 

הפלישתים, ובאחד מהם אף נשבה ארון הברית. 
בחפירות ארכיאולוגיות שנעשו במקום נמצאו 

חורבת דיר. צילום: יואב יאיר

מצפור אילן. צילום: יואב יאיר



27 בלב אחד - ביטאון ארגון יד לבנים

ממצאים מעניינים. החשוב שבהם האוסטרקון, שבר 
חרס שעליו חרוטות חמש שורות של אותיות בכתב 
האלפביתי הקדום ביותר. הכתובת ידועה בשמה 
"האוסטרקון מעזבת צרטה". יש במקום שילוט 

עם הסברים. 
אם לא ניצלתם את היער לטובת פיקניק בטבע 
או שאתם סתם עדיין רעבים, אתם מוזמנים להמשיך 
מכאן לאחד מבתי הקפה או המסעדות בעיר ראש 

העין. כאלה יש בשפע. 
האביב בארץ קצר. נצלו את ההזדמנות כל עוד 

הוא כאן, וצאו לטבע.
גם  יאיר  יואב  מוזמנים להמשיך לטייל עם 
במקומות אחרים ולהשתתף בסיורים שהוא מדריך 

בשווקים בכל רחבי הארץ.
יואב יאיר, 0532-503-512
yoavyair@walla.com
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 לכם וליקיריכם חשוב  אחראי ו  צעד  -ייפוי כח מתמשך  
 

צברנו ניסיון רב   וינברגר טוקר"  – אגמי שקורי במשרד עורכות הדין " 
ברגישות   אנו מנהלות את ההליך כים. בעריכת ייפוי כח מתמש

ובסבלנות רבה, כדי שייפוי הכח המתמשך ישקף בשלמות את  
אצל    יופקד מתמשך  הכח ההרצונות שלכם. מסמך ייפוי את הצרכים ו

 לו.   נזדקקעד ליום בו חלילה האפוטרופוס הכללי  
 

 .שלטו על עתידכם כבר היום   -  תחכו למחראל 
 
 

 

054-4877839           052-7222700  
      תם אגמי שקורי                    עו"ד רויטל וינברגר טוקר עו"ד 

 עורכת דין   -טוקר   רדין, דוקטורנטית למשפטים | רויטל וינברגעורכת  - תם אגמי שקורי 
 מוסמכות לביצוע ייפויי כח מתמשכים מטעם האפוטרופוס הכללי 

 חברות בוועדת ייפוי כח מתמשך מטעם לשכת עורכי הדין 
 

יער ראש העין. צילום: דפנה רודיק

המדריך שלנו בטיול, יואב יאיר
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סוף השיחה שלנו מצטטת נאורה בן דב, אימא ב
של סמ"ר גיא בן דב ז"ל, שורה מספר: "המתים 
לא הופכים לאין. הם רק נעלמים מהעין". 

לו גיא, בנה, היה בחיים, הוא היה חוגג החודש 
יומולדת 58. אלא שגיא נפל בקרב עם מחבלים לפני 
37 שנים, חודשיים וחצי אחרי יום הולדתו ה-21. 
"אני מנסה לדמיין איך הוא היה נראה כאדם מבוגר, 
אבל אני לא יודעת", אומרת נאורה, אימא שלו. "אני 
לא מצליחה. יש לי עדיין בדמיון את גיא מהגן, 
מבית הספר, מהצבא. גיא שהיה תמיד מלך השכבה 
בתיכון, הבחור שכולם אהבו בצבא. עלם חמודות, 
אהוב הבנות. עם הבנדנה. איך אומרים, 'נשאר צעיר 

לנצח?' אז בזיכרון שלי הוא צעיר לנצח".

מלבנון אני אצא רק בארון
גיא היה בנם הבכור שלה ושל דרור ז"ל. אח 
של הילה ומושיק. הוא נולד בפתח תקווה. בהמשך 
עברה המשפחה לרמת אפעל. היום נאורה מתגוררת 
במודיעין. "ילד נהדר", אומרת נאורה בחיוך. "אני 
זוכרת שדרור הביא לו מכונית צעצוע מתנה. אנחנו 
גרנו בקומה שלישית. אחרי כמה ימים הוא זרק את 
המכונית למטה, לשכן. שאלתי אותו, 'למה?' הוא 
אמר, 'אני רוצה שגם לדויד' – זה היה הילד של 

השכנים – 'יהיו צעצועים'".
"לאורכה  הארץ  את  שהכיר  מספרת  נאורה 
ולרוחבה". הוא היה בצופים ונהג לטייל בארץ גם 
עם החברה להגנת הטבע. היא עצמה הייתה מורה 
להיסטוריה. אולי בזכותה אהב לקרוא על ההיסטוריה 
של ארץ ישראל. רצה להתגייס לקומנדו. בסופו 

של דבר התנדב לצנחנים, לגדוד 890. "אני מאוד 
חששתי", משתפת נאורה. "גם גיא דיבר על זה. היו 
לו חששות. יום לפני שהוא עלה ללבנון ולא חזר, 
הוא פגש שני חברים בקניון היחיד שהיה אז, קניון 
איילון. הוא אמר להם, 'הפעם, אם אני אצא מלבנון, 
אני אצא רק בארון'. לנו, לי ולדרור, הוא אמר, 'אתם 

תפגשו אותי רק ברמב"ם, במקרה הטוב'". 
מתי נפגשתם בפעם האחרונה? 

"הוא הפתיע אותי ואת דרור בחוג ריקודי עם. 
באמצע השיר 'ההר הירוק תמיד' של יורם טהרלב 
נפתחת הדלת, ונכנס צנחן יפהפה, חתיך, וכולם 
הפסיקו לרקוד, השיר הפסיק להתנגן, וגיא רץ אלינו. 
הוא אמר, 'אתם יכולים להמשיך לרקוד, רציתי רק 

להריח את הבית'. 
"עד היום, ברמת אפעל, הזקנים אומרים, 'כשאנחנו 
רוקדים את 'ההר הירוק תמיד' אנחנו נזכרים בגיא'".

"גיא נפצע, כדאי שתמהרו"
ב-10 ביולי 86', בלילה, זיהתה ספינת חיל הים 
שסיירה בגבול הצפון סירת גומי שממנה ירדו לחוף 
ארבעה מחבלים. כוח צנחנים הוקפץ לנהל מרדף אחרי 
המחבלים. מישהו תפס את מקומו של גיא בג'יפ, 
וגיא, בהחלטה הרת גורל, התעקש להחליף אותו. 
ההיתקלות של הכוח עם המחבלים הייתה על מצוק, 
באזור שמצפון לראש הנקרה. לוחמי הצנחנים ובהם 
גיא הסתערו מטווח קצר ונלחמו עם המחבלים פנים 
אל פנים. במהלך הקרב גיא נפצע באורח אנוש. הוא 
פונה במסוק לבית החולים רמב"ם, שם מת מפצעיו. 
"דפקו לנו בדלת בשבע בבוקר", משחזרת נאורה. 

כך ביקש סמ"ר גיא בן דב מאימא שלו, נאורה, בשיחת הטלפון האחרונה שלהם לפני 
שנהרג בקרב עם מחבלים בגבול הצפון, והיא הבטיחה לו שתכין. 37 שנים חלפו מאז. 
נאורה ממשיכה להכין את עוגת השוקולד ולהתגעגע לגיא. "הכאב החד מתקהה. במקום 

זה יש כל הזמן את הגעגועים והזיכרונות"

"בכל זאת תכיני את העוגה"
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"ואני אומרת לדרור, 'מה זה הגנן הזה, אמרתי לו 
לא להגיע לפני שמונה בבוקר. והדפיקות ממשיכות. 
ניגשים לדלת, ועומדים שלושה בחורים שאומרים 
לנו, 'גיא נפצע, הוא פצוע קשה וכדאי שתמהרו. 
הוא ברמב"ם'. הערנו את הילה ומושיק ונסענו לבית 
חולים. דרור ישב ליד הנהג. בדרך הוא מסתובב ואומר 
לי, 'נאורה, אנחנו צריכים לצפות להכי גרוע'. אמרתי 
לו, 'למה תמיד אתה חושב על הכי גרוע? אמרו לך 
שהוא פצוע'. והוא אומר לי, 'אז למה באו עד אלינו, 
ולמה אמרו בואו מהר'. 'נאורה', הוא שוב אומר לי. 
זאת אומרת, שלא יהיו לי תקוות. והגענו לרמב"ם 
ונאלצנו לעמוד מאחורי הדלתות. גיא היה באמצע 
ניתוח. הוא נפטר בחדר ניתוח. יצאו החוצה ואמרו 
לנו שזה נגמר. וקראו לנו להיכנס פנימה, להיפרד".

גיא הובא למנוחות בבית העלמין הצבאי בקריית 
שאול. "כבר על יד הקבר אמרתי, 'הלוואי שהיה לי כוח 
לקפוץ פנימה, אבל אין לי כוח לקפוץ", מספרת נאורה, 

"אני בכל זאת רוצה להישאר על פי הבור, למעלה.
"אני לא רוצה להגיד קלישאות", היא ממשיכה, 
כשהיא נשאלת איך בכל זאת חוזרים לחיים. "לא 
חוזרים לחיים. גם לא בגלל הילדים. אבל אם אתה 
אדם שמעריך את עצמך, וגדלת בבית שבו לא היה 
דבר כזה לשכב במיטה ולא ללכת לעבודה, אז אתה 

פשוט קם וממשיך".

שיחת הטלפון האחרונה
עוגת השוקולד שהכינה היא עוגת השוקולד 
שביקש ממנה גיא בשיחת הטלפון האחרונה שלהם.
"גיא אהב מאוד עוגות שוקולד", היא מספרת. 
"אני לא אשת בישול, אבל את העוגה הזו ידעתי 
להכין. כשגיא התגייס, הוא כל פעם ביקש שאכין 
לו אותה. לפעמים הייתי שולחת לו אותה לצבא".

יום למחרת הקרב שבו נפל גיא, הגדוד שלו היה 
אמור לסיים תעסוקה ולרדת מהקו. "גיא התקשר 
לדרור ושאל אם לא אכפת לנו לארח את מחלקת 
הסיור שבה הוא היה, שנעשה את הערב אצלנו, 
בבית", משחזרת נאורה. "דרור כמובן אמר בסדר. 
גיא אמר, 'אני רוצה שזה יהיה עם בשר'. המ"מ 
שלו היה בחור דתי. דרור אמר, 'אין בעיה, אנחנו 
נדאג שהכול יהיה בהתאם לכשרות'. הוא שאל אותי, 
'אימא, לא יהיה לך קשה?' וביקש, 'בכל זאת תכיני 
את העוגה'. אמרתי לו בסדר, שאכין עוד עוגות, אבל 
שבטוח-בטוח תהיה עוגת השוקולד שהוא אוהב. 

אמרתי לו, 'גיא, אני מבטיחה לך'.
וזהו. זאת הייתה השיחה האחרונה שלנו. כעבור 
יומיים הם באמת ירדו אלינו. כולם באו בערב לבית 

שלנו ברמת אפעל. אבל גיא לא היה ביניהם".
היא מכינה את העוגה מדי פעם. "אני עושה את 
ההפרדה בין העוגה לבין גיא", היא אומרת. "זה כמו 


נאורה בן דב מכינה את העוגה של סמ"ר גיא בן דב. "אני עושה את 
סמ"ר גיא בן דב ז״לההפרדה בין העוגה לבין גיא". צילום: הילה ביטון
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אנחנו מזמינים אתכם לספר לנו על האוכל או התבשיל שהילד או הילדה שלכם כל כך 
אהבו, לבשל ולהתגעגע. 

הורים, אחיות, אחים, סבים וסבתות המעוניינים לקחת חלק במדור 
מוזמנים לפנות לטלי, בטלפון 03-5629351

office@yadlabanim.org.il :או באמצעות הדוא"ל

שאחרי שגיא נפל, לא רציתי לחזור ללמד היסטוריה 
בתיכון. אמרתי, 'אני אראה תלמידים, יהיה לי קשה'. 
לקח לי שנה-שנתיים לחזור. אחר כך, כשחזרתי, לפני 
השיעורים הייתי עובדת על עצמי, לעשות הפרדה 
בין השכול, המצב האישי, לפונקציה שאני ממלאת. 
אותו דבר עם העוגה. כשצריך להכין את העוגה, אני 

פשוט מכינה אותה.
"אחר כך אני חושבת על גיא". 

לא לקפח אף אחד
לפני שלוש שנים נפטר דרור, אבא של גיא. "ביום 
פטירתו, ולמחרת בבית הקברות", מגלה נאורה, 
"אמרתי לעצמי, לא לאף אחד, לא לילדים, 'נאורה, 
לפחות יהיה לך יותר קל עם המוות, כי את המוות 

הנורא ביותר עברת עם גיא'. זה נכון, ויחד עם זה, 
זה מאוד קשה. במיוחד בערבים. 

"בערב אני יושבת, התמונה של דרור מולי, וכל 
התמונות על יד זה של גיא, וקשה לי מאוד. ויש לי 
בעיה, אני כאילו רוצה לעשות 'שוויון'. אני קופצת 
מתמונה לתמונה. אם אני מתמקדת בגיא, אני מיד 

קופצת לדרור, שלא אקפח אותו, וההפך".
37 שנים אחרי האסון, היא אומרת, הכאב 
החד מתקהה. "אחרי שגיא נפל, שנתיים הרגשתי 
כאבים בלב", היא מסבירה. "ממש הרגשתי את 
המושג 'כאב לב'. היו לי כאבים נוראים. היום אין 
את החריפות שהייתה קודם. במקום זה יש המון 
זיכרונות והמון געגועים. גיא איננו, אבל הוא כל 

הזמן נמצא". ■



אופן ההכנה:
מחממים תנור ל-180 מעלות.

שמים בקערה שמן, ביצים, מים, שמנת מתוקה, 
סוכר לבן וחום ומערבבים לתערובת אחידה.

ואבקת האפייה.  מוסיפים את הקקאו, הקמח 
מערבבים שוב עד קבלת בלילה אחידה.

משמנים תבנית ויוצקים לתוכה את התערובת.
אופים כ-45 דקות או עד שקיסם שננעץ יוצא יבש.

לציפוי: 
שוברים את השוקולד לקוביות. שמים בקערה 

עם החלב.
מחממים במיקרו למשך דקה-דקה וחצי.

שופכים על העוגה.

מתכון לעוגת שוקולד של סמ"ר גיא בן דב ז"ל

מצרכים:
2 כוסות קמח לבן

שקית אבקת אפייה
כוס שמן
4 ביצים

שליש כוס מים
2 מכלים של שמנת מתוקה

4 כפות סוכר לבן
חצי כוס סוכר חום

חצי כוס קקאו
לציפוי )אם רוצים(:

2 חפיסות שוקולד מריר
כוס חלב



מעכשיו אפשר לעשות את כל הפעולות 
בלחיצת כפתור

עדכון יומיומי        הרשמה לפעילויות       הרשמה לאירועים        הרשמה לטיולים ונופשונים

מידע על טקסים ואירועים       חדשות הארגון        צילומים מהשטח

yadlabanim.org.ilחדש
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אחים יקרים,
ארגון יד לבנים באמצעות קרן ניקולא באומן (נאמני הקרן - האפוטרופוס הכללי וקק״ל) דואג 

לכם האחים השכולים ללחצני מצוקה מסובסדים. 

בעלות של 10 שקלים בלבד בחודש! 

ארגון יד לבנים 
מעניק לכם 

האחים השכולים 
לחצני מצוקה ושירותי חירום

השירות יינתן במחיר זה עבור הזכאים מעל גיל 70.•
במידה והינכם צעירים יותר ומעוניינים בשירות התקשרו אלינו ותקבלו את הלחצן במחיר מוזל.•

שירות ייעוץ 
רפואי טלפוני

שירות רופא 
עד הבית

הזעקת ניידת 
משטרה

כיבוי אש או קרוב 
משפחה שיופנה 
לעזרת בעל המנוי

שירות ייעוץ 
רפואי דיגיטלי 

אונליין

פינוי 
באמבולנס
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*8290
שירותי חירום ולחצני מצוקה

מוקד אנוש

חדש!




